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E
uropa sencera ansia canvis. No és exclusiu del nostre poble o del 
poble del costat voler que tot canvie després de dos anys tan com-
plicats. La societat es convulsiona, des de els més joves als més 
vells, com un ésser viu que muda la pell amb picor.

Seguint este exemple naturalista, notem una picor als mitjans de co-
municació amb els temes de la llum, de les pensions, de les restriccions 
o del volcà de La Palma (“i per què no dormen en hotels?”, pregunten els 
indignats). Picor informativa que podria omplir places de bous senceres… 
Però naturam natura docet, cap animal muda la pell si no és per tindre 
preparat el seu recanvi. Igualment la societat europea te capacitats i re-
serves per tal d´afrontar les novetats. La base de tota esta acumulació de 
potencial ha sigut la forma en la qual hem comprés que es salva tot un 
continent: salvant a les persones!

Esta forma d’entendre els problemes que estem afrontant parteix d’una 
despesa pública amb pocs precedents. Una política conservadora com 
Angela Merkel així ho va comprendre. No es tracta d’abaixar impostos 
sinó d’evitar que els consumidors perderen la seua capacitat d’afrontar 

compromisos i necessitats. Per eixe motiu, en quant han obert els bars i 
els cinemes la població no ha parat d´acudir-hi.

Espanya i m’atreviria dir, la majoria de Comunitats Autònomes i mu-
nicipis no han deixat d´aplicar esta classe de polítiques orientades a les 
persones, des de les ajudes municipals contra la pobresa energètica (pa-
gar la llum als que no poden pagar-la) a les rendes d´inclusió, ERTOs, aju-
des al lloguer… Eixa és la pell que està creixent sota la pell vella! I és per 
tant un mèrit substancial de les polítiques de base socialista (no debades 
a Alemanya han guanyat les últimes eleccions els socialistes)

Este canvi d’estratègia, si el comparem amb l´estratègia econòmica de 
la crisi creditícia mundial del 2008, el notem en el temps de recuperació 
i l’amplitud d’aquesta. En 2008, la crisi va ser una excusa perfecta per a 
deteriorar el sistema públic i engrandir la diferència entre els més rics i 
més pobres. En 2020, la crisi mundial del COVID està permetent una ma-
jor participació en la recuperació i per tant, unes condicions de partida 
més justes. De bons governants serà saber distingir que la muda no és cap 
malaltia greu sinó una renovació del mateix que es canvia. 

La muda

Enric Palanca
ALCALDE DE LA PObLA DE fARNALS

L
a dreta sempre s’ha vanagloriat que si hi ha una cosa que la diferencia 
de l’esquerra és que la dreta sap gestionar molt bé, i que l’esquerra, 
qualsevol acció que posem en marxa es basa en una ideologia. Però 
va i resulta que en el darrer ple del passat 27 de setembre, la Sra. 

Alcaldessa va decidir fer una “alcaldà” i portà a ple, per a la seua aprova-
ció el canvi de denominació de la plaça del País Valencià per la de Comu-
nitat Valenciana. 

Eixe pareix que és el problema més greu que té Puçol en estos moments 
tan complicats que estem vivint. Ella que sempre ha dit que, este tipus de 
decisions cal consultar-les amb els afectats, va dir en el ple que ha pres eixa 
decisió perquè a ella li molestava el nom de País Valencià.

I mentre ha donat la nota i ens ha fet perdre el temps als demés, Puçol 
ha perdut 200.000 €  per la seua pèssima gestió en la tramitació d’una sub-
venció per a millorar l’accés i senyalització dels nostres polígons industrials. 
Que ho sàpien els empresaris i empresàries de Puçol. Eixa és la forma de 
gestionar de la dreta. El poble està més brut que mai. La Vereda del Camí 
la Mar en un estat més que lamentable. Amb quatre mates mal plantades i 
amb les rames seques del seto anterior, tirades pel terra. La vorera de camí 
de les Rotgeres, més d’un any després de la tala d’uns enormes pins, amb  

tota la vorera rebentada i a punt de rebentar les grades del camp de futbol, 
amb la malíssima imatge que s’enduen els que venen de fora. Els contenidors 
estan més bruts que mai han estat. Molts d’ells trencats i envoltats de tras-
tos que deixen alguns veïns i veïnes que no tenen mirament. Etc., etc., etc.

Però el més important era canviar-li el nom a la plaça del País Valencià. 
Quan no hi ha hagut cap reclamació per registre d’entrada, ni cap mani-
festació demanant el canvi del nom. Però és que hi ha coses que no les po-
den suportar. 

La dreta diu que ho fa perquè el nom oficial de la nostra autonomia és 
Comunitat Valenciana, quan elles i ells quasi sempre parlen en castellà i li 
duen nou de cada deu vegades, “Comunidad Valenciana”. Igual que sem-
pre diuen “Puzol”, en lloc de dir Puçol que és el nom oficial.

Ara com s’han llevat de damunt al regidor super fatxa, volen empoderar-
se i juguen a vore qui la té més llarga, la ideología fatxa clar. En Puçol tenim 
al Partido Popular Superfacha Secreto. 

Des de Compromís per Puçol li preguem a l’Alcaldessa de Puçol que deixe 
de donar la nota, i que es dedique a gestionar millor el nostre ajuntament, 
perquè així passarà a la historia del nostre poble com l’alcaldessa més ridí-
cula que ha tingut Puçol. 

Plaça del País Valencià

Enric Esteve

PORTAVEU DE COMPROMíS PER PUçOL

 � La pastelería Aixa de 
Puçol, la pastelería Cuatre 
Cantons de Moncada y la la 
pastelería Angresola de Pa-
terna ha sido reconocidas 
en el concurso Sant Donís 
2021 del Gremio de Maestros 
Confiteros.

bIEN
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H
oy he vuelto al café de en-
tonces. Al que venía antes y 
dejé de hacerlo por la pan-
demia. Ha pasado año y 

medio y me reencuentro ahora con 
las caras de entonces, mi mesa, la vis-
ta de la calle, el árbol y los posters de 
actores de los años dorados de Ho-
llywood. Saludo a Rita Hayword, a 
Ava Gadner y a Lauren bacall, mis 
confidentes de todas aquellas tardes 
cuando escribía a diario sobre todo 
lo que encontraba aprovechable: los 
clientes, las conversaciones, las risas 
de aquel conductor de autobús que 
bromeaba con las camareras. Por su-
puesto, el que bauticé como el hom-
bre gordo. Aquel que, apoyado en la 
barra, bebía cerveza tras cerveza, sin 
para de hablar de las cosas más ton-
tas y que se repetía constantemente, 
como se repiten todos los borrachos 
de bar. Hoy he vuelto a recordarlo. 

Aquel diario donde recogí metó-
dicamente todas esas vivencias y 
anécdotas, durante un par de ho-
ras diarias, durante año y medio, 
lo perdí. Tuve un problema con el 
ordenador, lo llevé a reparar y se 
borraron un par de cosas impor-
tantes para mí, aunque sólo fuera 
por el trabajo y el tiempo que me 
llevó escribirlas. Una de ellas fue el 
Diario de un café, que así es como 
lo titulé. La otra, un relato largo en 
el que contaba la vida y desdichas 
de un hombre de 190 kilos de peso 
que hace un trato con Satanás pa-
ra adelgazar. Un relato interesante 
y divertido del que sólo sé que ya 
no podré leerlo. Por supuesto que 
tampoco conservo los borradores 
manuscritos, que por una desgra-
ciada conjunción de los astros, tiré 
un día al papel para dejar sitio en 
los cajones.

Qué ocurre cuando sucede algo 
así. Cuando tu trabajo de un año y 
medio desaparece por un proble-
ma técnico. Los ordenadores per-
sonales son un invento maravillo-
so. Nos ayudan con su velocidad 
y todas sus aplicaciones. Nos ayu-
dan con su conexión a Internet. Nos 
ayudan con Google y todos los pro-
gramas a los que podemos acceder 
para conseguir mil cosas. Todo ello 
a cambio de que tengamos la pre-
caución de guardar lo que vas es-
cribiendo, de guardarlo en la famo-
sa “nube”. Incluso de guardarlo en 
un disco externo. Precauciones que 
un desdichado día puedes olvidar, 
o el ordenador se cansa y te dice 
adiós. —Se ha fundido la fuente de 
alimentación —te dicen en la tienda 

de informática—. No sé si po-
dré recuperarlo todo. 

Y ahí termina la exis-
tencia de esa máqui-
na amiga que te ayu-
daba tanto.

He vuelto 
al café

Rafa Escrig
HTTPS://WWW.fACEbOOK.COM

RAfA.ESCRIGfAYOS

E
s cierto que es difícil gobernar a gusto de to-
dos, pero en algunos aspectos no hay discre-
pancia y contentar a todos es fácil. El más bá-
sico  es la limpieza del municipio. 

Sin embargo, en burjassot este asunto tan im-
prescindible está olvidado.  De lo que más nos que-
jamos en los últimos años es de la suciedad que de-
cora nuestras aceras, nuestros parques y cualquier 
rincón del pueblo. Y fíjense bien, porque he dicho 
años, no semanas, ni siquiera meses,…años. Pero a 
más quejas, mismas respuestas: ninguna.

Eso sí, se acaba de poner en marcha la burocracia 
para una nueva adjudicación del servicio de limpie-
za del pueblo, que casi doblará el dinero que hasta 
ahora se gasta el gobierno socialista en limpieza y 
mantenimiento de jardines, y que han prometido 

que será la solución a nuestro descontento. No obs-
tante, el pueblo está tan sucio y abandonado que se 
nos antoja corto ese incremento de presupuesto.

Además, difícilmente se pondrá en marcha antes 
de un año, por esos asuntos tan difíciles de com-
prender para cosas tan esenciales como son los trá-
mites, los plazos, los procesos, la publicidad, las ale-
gaciones…y tantas cosas que forman parte de una 
licitación pública y que hacen insufrible la espera.

Por eso, en Ciudadanos (Cs) nos preguntamos: 
¿qué sentido tiene terminar el año con un supe-
rávit de más de dos millones de euros si tienes el 
pueblo que da pena verlo?; ¿de qué le sirve al ve-
cino de burjassot que sobren dos millones de eu-
ros cada año si no le bajan los impuestos y pasear 
por las aceras del pueblo es como hacerlo por un 

campo de minas?; ¿en qué nos beneficia tener su-
perávit si los parques parecen una selva, plagados 
de mosquitos y de ratas?

Por si fuera poco, según un informe de los Agen-
tes de la Propiedad Inmobiliaria de este año, en 
burjassot, el valor de los pisos ha descendido casi 
un 9%. Es una pena que nuestro pueblo se deva-
lúe de esta manera y más cuando sería tan senci-
llo hacer las cosas de otra manera.

Yo quiero un pueblo donde dé gusto vivir. ¿Se-
rá tan difícil tener limpias las calles, recogidos 
los trastos y bonitos los parques? Pues parece ser 
que en nuestro pueblo es una misión imposible. 
Muchas verbenas y procesiones, muchas fotos y 
postureos, pero para limpiar parece que no hay 
ni una escoba.

Concejales de verbena y procesión

H
ace tiempo que llevo pensado cuál sería 
el motivo de mi primer artículo de opi-
nión como presidente del PP de Albora-
ya. Me he planteado muchos temas desde 

hablar de la falta de limpieza de nuestro municipio, 
de lo mal conservado que está todo o el recurrido y 
recurrente PGOU. Sobre este último podríamos ha-
cer una tesis doctoral con toda la información que 
hemos visto, una tesis que sería muy similar a la de 
Pedro Sánchez porque poca verdad hay en toda la 
tinta derramada. 

Quería que mi primer artículo resumiera en una 
idea lo que el Partido Popular quiere para Albo-
raya y no queremos más que reactivarla. Algunos 
pensaréis que eso es fácil decirlo y difícil hacerlo. 
Difícil es, pero imposible: no. No es imposible por-
que debe nacer de la ilusión de la Alboraya que 
queremos y, aunque quede bucólico, del pueblo 
que soñamos. Yo sueño un pueblo diferente al que 
tenemos ahora. Un pueblo en el que no cambia-

ría por nada del mundo a su gente: emprendedo-
ra, capaz, “curranta” y resolutiva pero, sobre todo, 
amante de todo lo que rodea a su tierra.

Para mi equipo, reactivar Alboraya es funda-
mental. Todo esfuerzo pasa por hacer que sea 
un municipio donde seamos referentes en mate-
ria industrial, que tengamos un polígono atracti-
vo para las empresas y no en lo que se ha conver-
tido en los últimos años. Para reactivar Alboraya 
hay que rebajarle impuestos a los que crean em-
pleo, eliminación del IAE local y ayudas directas 
para que se vean reflejadas en contrataciones de 
vecinos de nuestro municipio. Debemos pasar de 
ser un infierno a un oasis administrativo y eso so-
lo se hace trabajando y gestionando. 

Para reactivar Alboraya hay que cuidarla y mi-
marla como se merece. No se puede convertir en 
una carrera de obstáculos  pasear por ciertas zo-
nas de nuestro pueblo con los contenedores a re-
bosar y enseres fuera día tras días. Algún conce-

jal del gobierno niega la mayor pero será porque 
no pasean por el pueblo. 

Para reactivar Alboraya hay que ser capaz de es-
cuchar. Pero no queremos escuchar pasivamente 
si no queremos trasladar la voz de todos y cada 
uno de los Alborayenses que piensen que Albora-
ya necesita ser reactivada: asociaciones, empresa-
rios, autónomos, trabajadores, etc. En definitiva: la 
gent del meu poble. La meua gent.

Para reactivar Alboraya hay que tener un plan 
de pueblo no sólo un plan general que detrás de 
eso no hay nada más. Hay que definir las líneas 
de lo que queremos para nuestro municipio. De 
nuestro desarrollo urbano y su conjugación con la 
huerta. Tenemos que abrir un proceso participati-
vo en el que los vecinos decidan qué tipo de Albo-
raya quieren y olvidarnos de hacer política de es-
paldas a la gente. Alboraya está parada. Por eso os 
necesitamos a todos. Por eso es necesario que Reac-
tivem Alboraya. Cuento con vosotros.

Reactivem Alboraya
modesto martínez

PRESIDENTE DEL PP DE ALbORAYA

E
ste fin de semana asistíamos a la elección de 
las candidatas a falleras mayores de Valen-
cia y cortes de honor. Por fin en el momento 
cronológico habitual y en unas condiciones 

que, si no fuera por la presencia de mascarillas, se 
parecía mucho a las fallas pre pandemia. Ojala sea, 
como parece, el principio de una nueva normalidad 
que ahora sí sea más “normalidad” y menos “nueva”.

Pero, mientras tenía lugar el proceso que cul-
mina en la fonteta, ocurría algo que nos llena-
ba de rabia. Una de las candidatas era insultada 
en redes sociales por razón de su origen. Triste y 
vergonzoso.

No entraré, por razones obvias, en la vertiente 
judicial del tema ni en su desarrollo, que cada co-
sa en su sitio y cada sitio en su cosa. Pero sí quiero 
incidir en una cuestión que como valenciana y fa-
llera me atañe: la diversidad de las fallas.

Las fallas no son racistas, ni xenófobas. Más bien 
lo contrario, fomentan valores de igualdad. Si no 
fuera así, la UNESCO nunca nos hubiera distingui-
do como patrimonio inmaterial de la humanidad. 
Precisamente el mundo fallero, encabezado por su 
propia Junta Central, no perdió un minuto en ma-
nifestarse en contra de lo que había que ocurrido. 
Como tiene que ser.

También las candidatas y el propio jurado qui-
sieron formar parte de un vídeo donde se reivindi-
caba la diferencia y las protagonistas hacían burla 
de sí mismas. También como tiene que ser. La to-
lerancia 0 contra el odio es algo más que palabras.

Probablemente, los intolerantes que escupie-
ron esos mensajes no fueran falleros. En primer 
lugar, porque falleros y falleras somos gente va-
liente, y jamás necesitaríamos escondernos bajo 

un pseudónimo para decir nada. En segundo tér-
mino, porque alguien que excluye a otra persona 
por un motivo de ese calibre no tienen ni idea de 
lo que son las fallas ni Valencia, haya nacido don-
de haya nacido.

He esperado a escribir este artículo a que la 
elección se hubiera consumado, a tener blanco 
sobre negro el nombre de las 13 candidatas adul-
tas y las 13 infantiles. Porque había llegado a escu-
char que todo esto era un montaje para dar visi-
bilidad a la fallera injuriada. Otra barbaridad que 
había que rebatir.

Las fallas son iguales y diversas como lo es el 
pueblo valenciano, Y por eso se han de rechazar 
firme y rotundamente hechos como estos.

Ahora solo falta que a las candidatas se las llame 
“mujeres” en vez de “señoritas”. Pero eso ya lo de-
jamos para la próxima.

Fallas y diversidad

susana gisbert
fISCAL Y ESCRITORA

toni subiela
PORTAVOz DEL GRUPO MUNICIPAL DE CIUDADANOS EN EL AYUNTAMIENTO DE bURJASSOT
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 n p. valenciano | VALENCIA
El PP sigue creciendo en la 
Comunitat Valenciana. La lle-
gada de Carlos Mazón y la ab-
sorción de Ciudadanos han 
supuesto un revulsivo a un 
partido que de lograr mayo-
rías absolutas o absolutísimas 
con Eduardo zaplana y fran-
cisco Camps, se había hundi-
do en 2015 y 2019 por culpa 
de la corrupción y la fragmen-
tación del voto de derechas. 
El cambio de ciclo comien-
za a percibirse en las encues-
tas, como refleja esta de SyM 
Consulting en exclusiva para 
El Periódico DE AQUí, en la 
que el PP afianza su primera 
plaza tras finiquitar a Ciuda-
danos, aunque otra cuestión 
es que tenga garantizado lle-
gar a la Generalitat Valencia-
na en estos momentos. El cen-
tro izquierda alcanzaría una 
horquilla de 50-53 diputados 
frente a la derecha que esta-
ría entre los 47 y 50. En defi-
nitiva, un partido muy abier-
to cuyo resultado definitivo 
va a decidirse en el tiempo de 
descuento.

El sondeo, realizado a 1.565 
personas de las tres provin-
cias del 28 al 30 de septiem-
bre -unos días antes del lle-
nazo de la Plaza de Toros de 
la capital valenciana-, refleja 
una victoria del PP, que me-
jora los 19 diputados logrados 
en 2019 y los 28-29 que refle-

jaba la anterior encuesta pu-
blicada en julio de 2021. La se-
gunda fuerza sería el PSOE, 
con entre 26 y 28 diputados, 
mejorando mínimamente la  
horquilla de 26-27 que le da-
ba el sondeo pasado, un re-
sultado muy similar al logra-
do en los comicios (27). Vox 
es la otra fuerza que más cre-
ce, tras el PP, con 17 escaños, 
7 más que los conseguidos 
en las elecciones de 2019 y 
en la línea del sondeo de ju-
lio (15-18). Compromís, frente 
a las encuestas de otros me-
dios, mantendría sus 17 dipu-
tados, los mismo que le dio 
la encuesta de julio y los que 
obtuvo en 2019. Podemos se 
mantendría con entre 7 y 8 di-
putados, el mismo resultado 
del sondeo y en la línea de las 
elecciones de 2019 (8).

ADIÓs CIuDADANOs
El peor parado es Ciudada-
nos, proyecto de centro y li-
beral que muere de éxito 
en la Comunitat Valenciana, 
con sólo el 2’01% de los votos 
y ningún diputado, frente a 
los 3 que le otorgaba el son-
deo de julio y los 18 que consi-
guió cuando Toni Cantó, hoy 
en el PP, encabezó la candida-
tura naranja.

Según el sondeo de SyM 
Consulting para El Periódico 
DE AQUí, con una participa-
ción de 2.508.490 personas 

(el 70’39%), el PP sería la fuer-
za más votada con 740.756 su-
fragios (29’53%), lo que equi-
valdría a 30-33 escaños. Los 
socialistas, con 26-28 diputa-
dos, serían la segunda fuer-
za, con 615.274 votos (24’53%). 
Compromís y Vox práctica-
mente empatarían. La coali-
ción que encabeza Mónica 
Oltra llegaría a 429.414 votos 
(17’12%) y 17 diputados, mien-
tras que Vox alcanzaría la mis-
ma cifra de escaños pero me-
nos votos (399.133 y el 15’91%). 
Unidas Podemos resiste toda-
vía con 163.434 votos y 7-8 di-
putados, pero con un escueto 

6’52% de los votos, muy cerca 
de la barrera del 5%, impres-
cindible para entrar en el Par-
lamento valenciano. 

En el apartado de ‘Otros’, 
por culpa de que el Parlamen-
to no haya bajado la barre-
ra del 5 al 3%, hay 88.134 va-
lencianos y valencianas que 
se quedan sin representa-
ción en les Corts Valencianes 
(3’51%), amén de 21.836 votos 
en blanco.

Esta encuesta refleja un li-
gero desgaste del Gobierno 
del botànic II, dado que en 
2019 la izquierda lograba 52 
diputados frente a los 47 es-

caños que conseguían los tres 
partidos de centro-derecha. 
El PSOE lograba 27, Compro-
mís 17 y Podemos 8 (52), mien-
tras que PP obtenía 19, Ciu-
dadanos 18 y Vox 10 (47). El 
sondeo exclusivo para el ro-
tativo valenciano, refleja una 
horquilla para el centro-iz-
quierda de 50-53 diputados, 
mientras que la derecha, ya 
sin Ciudadanos, lograría en-
tre 47 y 50 actas.

Algo se mueve también en 
las preferencias para la pre-
sidencia de la Generalitat 
Valenciana. Carlos Mazón, 
nuevo presidente del PP va-
lenciano, sería el preferido 
por una mayoría, seguido por 
Ximo Puig, del Partido Socia-
lista y actual máximo respon-
sable del Consell. Sin embar-
go, en la pregunta de quién 
creen los encuestados que se-
rá el Molt Honorable, enton-
ces la mayoría apuesta por 
Puig frente a ‘Carles Masón’, 
en palabras de Teodoro Gar-
cía Egea.

QuIéN LE gustARíA
A la pregunta de ‘¿quién le 
gustaría como presidente?’, 
el presidente de la Diputa-
ción de Alicante supera con 
un 27’6% a Ximo Puig (25’3%). 
Mónica Oltra, de Compro-
mís, les sigue de cerca con 
un buen 19’2%. Ana Vega, de 

Vox, con un 14’4% se sitúa en 
cuarta posición, mientras que 
Pilar Lima (4’3%) y Ruth Meri-
no (3’5%), aparecen en los úl-
timos lugares.

QuIéN sERá PREsIDENtE/A
Respecto a la cuestión ‘¿quién 
cree que será presidente/a?’, 
en este caso es Ximo Puig el 
que aparece en primer lugar 
con un 42’6%, frente a Car-
los Mazón, que se sitúa en se-
gunda posición on el 35’4%. 
El resto aparece sin opciones, 
con Mónica Oltra (5’8%) y Ana 
Vega (4’4%) muy rezagadas, 
amén de la representante de 
Ciudadanos (0’1%), totalmen-
te fuera de juego.

APRObADOs/As
Por otro lado, la encuesta de 
SyM Consulting en exclusiva 
para El Periódico DE AQUí 
refleja que el único dirigen-
te del Parlamento valenciano 
que supera el aprobado es Xi-
mo Puig, con una nota de 5’66 
puntos. Rozando el aprobado 
se encuentran Carlos Mazón, 
nuevo presidente del Partido 
Popular en la Comunitat Va-
lenciana, con un 4’94, segui-
do de cerca por Ruth Merino, 
de Ciudadanos, con un 4’92. 
En la parte baja están Móni-
ca Oltra, que suspende con un 
3’90; Ana Vega, portavoz de 
Vox, con un 3’66 y, finalmente, 

sONDEO sym CONsuLtINg COmuNItAt VALENCIANA

El PP se afianza 
como primera 
fuerza pero la 
izquierda aún 
supera a la 
derecha a nivel 
autonómico 
▶ ciudadanos desaparece del parlamento 
valenciano con sólo un 2% de los votos

sondeo de syM consulting para el Periódico De aQUí. / ANDRES GARCÍA

Elecciones autonómicas Generalitat Valenciana
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Valoración media de los líderes. / A. G.

Valoración media de los líderes políticos
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▶ carlos mazón (pp), el el preferido para ser 
presidente de la generalitat, pero la mayoría 
cree que seguirá ximo puig (psoe)

▶ oltra (compromís), ana vega (vox) y pilar 
lima (podemos), las líderes peor valoradas

Ximo Puig (PSOE)
Carlos Mazón (PP)
Ruth Merino (Ciudadanos)
Mónica Oltra (Compromís)
Ana Vega (Vox)
Pilar Lima (Podemos)
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Pilar Lima, síndica de Pode-
mos, con un escueto 3’44. Los 
extremos, por tanto, suspen-
den en el índice de valoración 
media de los/las líderes polí-
ticos/as con representación 
en el Parlamento valenciano.

CuALIDADEs
Respecto a las cualidades que 
debe tener un buen político 
o política, en este caso desta-
ca la honestidad por goleada, 
con  un 50’9%, seguida peroa 
distancia por la empatía con 
la ciudadanía, con un 17’8% y  
la capacidad de trabajo, con 
un porcentaje del 15’7, según 

este sondeo. La lealtad polí-
tica es valorada por el 8’6% 
y el liderazgo por el 3’8%. El 
resto oscila con cifras en tor-
no al 1%.

La encuesta se realizó del 
28 al 30 de septiembre en las 
tres provincias, con un to-
tal de encuestas válidas de 
1.565 con la técnica telefóni-
ca y panel online, con un ni-
vel de confianza del 95’45% y 
margen de error máximo del 
2’48%. El Periódico DE AQUí 
ampliará estas gráficas con 
mayores datos en los próxi-
mos días a través de www.El-
PeriodicodeAqui.com.

Universo: censo cV. Junio 2021.

Nivel de confianza: 95’45%

Margen error máximo: 2,48%

Total encuestas válidas: 1.565

Técnica: telefónica / online.

Muestreo: aleatorio 
estratificado por sexo y edad.

Trabajo de campo: 28 al 30 de 
septiembre de 2021.

Director: eduardo san José 
requejo. politólogo.

FICHA TÉCNICA

sondeo de syM consulting para el Periódico De aQUí. / ANDRES GARCÍA

fernando de Rosa

SENADOR DEL PARTIDO POPULAR

L
a identidad de nuestro pueblo siempre ha sido ata-
cada desde la izquierda valenciana, con su deseo de 
crear una entidad nacional dirigida desde barcelo-
na. La nueva generación catalanista de nuestra Co-

munitat ha aprendido de su derrota sufrida en los años 80, 
época en la que intentaron una transformación de nuestra 
personalidad de forma frontal.

En la actualidad, su ataque a nuestra personalidad es más 
sutil, ya que va entrando con una nueva terminología: la 
“Commonwealth” mediterránea, término absurdo con el 
que quieren anestesiar a nuestra sociedad intentando des-
viar la atención de este problema de una gravedad absoluta.

Pero su punta de lanza sigue siendo la misma, financiar 
la actividad de asociaciones catalanizadoras con una hoja 
de ruta contraria a nuestro Estatuto de Autonomía. 

Igualmente, estos grupos políticos, en especial Compro-
mís, han cogido como bandera el ataque a la ampliación del 
puerto de Valencia con falsos argumentos medioambien-
tales, como se opusieron en la década de los ochenta a la 
autovía Madrid-Valencia, también por motivos ecológicos. 

Ambas infraestructuras eran y son esenciales para nues-
tro progreso económico y por tanto, frenarlos nos conde-
na a ser una economía de segunda división que no puede 
hacer sombra a la pelea histórica Madrid-barcelona. Real-
mente, el Presidente Puig nunca ha planteado la exigencia 
frontal, al actual Gobierno de España, de una reclamación 
de mejoras de nuestras infraestructuras. 

El corredor mediterráneo languidece. La reclamación del 
agua necesaria para nuestros regadíos es algo ajeno para 
el gobierno botánico. 

También ha cometido la indignidad de callar cuando el 
director general de producción agraria del Ministerio de 
Agricultura viene a Valencia y llama a los agricultores “va-
gos” que pisan poco el campo. 

Luchar por nuestra identidad como pueblo es una obli-
gación de todos los valencianos, alicantinos y castellonen-
ses no solamente un 9 de octubre, sino los restantes 364 
días del año, porque al final nos podemos quedar en el fur-
gón de cola del futuro. Lo tenemos que hacer por agrade-
cimiento de las generaciones que lucharon en el pasado 
por mantener este legado, y como obligación para las ge-
neraciones futuras. 

El riesgo para la Comunitat Valenciana es ser como la 
plaza del Ayuntamiento de Valencia tras la reforma de Ri-
bó, un lugar emblemático, que tiene un verdadero proble-
ma de identidad: una plaza sin vida y sin alma. 

Por eso me niego a que nuestra tierra se quede sin esen-
cia y sea un simple lugar de paso.

9 de octubre: Identidad 
del pueblo valenciano

TRIBUNA

las cualidades de un buen presidente. / A. G.

Quién preferiría como presidente. / A. G.

Quién cree que será presidente. / A.G.
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Cualidades del presidente de la Generalitat

¿Quién le gustaría como presidente?

¿Quién cree que será presidente?

Ximo Puig (PSOE)
Carlos Mazón (PP)
Ruth Merino (Ciudadanos)
Mónica Oltra (Compromís)
Ana Vega (Vox)
Pilar Lima (Podemos)

¿Es Valencia el 
Ohio español?

Eduardo san 
José Requejo

POLITÓLOGO Y DIRECTOR DE 
SYM CONSULTING

D
esde 1964, el Estado de Ohio 
siempre ha votado al gana-
dor de las elecciones presi-
denciales en EE.UU. Aunque 

no se puede decir que sea 100% categó-
rica, es una afirmación que cuenta con 
el respaldo de las estadísticas: Ohio de-
fine quién será el presidente de Esta-
dos Unidos en cada proceso electoral. 
Desde hace más de un siglo, este esta-
do industrial ubicado en el Medio Oes-
te ha estado considerado como el ba-
rómetro electoral del país, hasta que 
en el 2020 con la victoria de Joe biden 
sobre Trump se rompió esa dinámica.

No sé si Valencia predice la victoria 
de algún partido a nivel nacional, pero 
lo que está claro es que las cabezas pen-
santes creen que es un amuleto de bue-
na suerte para el PP y… para el PSOE. El 

pasado fin de semana el Partido Popu-
lar rememorando los tiempos gloriosos 
de Rajoy, que entre otros, hizo una de-
mostración de fuerza de cara a propios 
y extraños que seguro repite el PSOE la 
semana que viene.

El PP parece que ha entrado en una 
dinámica electoral que ha purgado sus 
pecados pasados en la Comunidad Va-
lenciana y en España y todo parece in-
dicar que su despertar electoral ha sido 
provocado por la debacle de Ciudada-
nos y el aprovechamiento de su electo-
rado por parte del PP. Hoy publicamos 
una encuesta en la que, de 19 diputados 
obtenidos en 2019, el PP pasaría a ob-
tener 30-33. Otro dato importante es el 
imparable crecimiento de VOX.

Como ya he mencionado en algún 
artículo, al margen de los votantes lea-

les, el resto de votos se mueven por 
factores exógenos. En este caso, la des-
aparición de Cs es el factor del avance 
del PP. Con el crecimiento de Vox, no 
tiene muchas más opciones el PP que 
conquistar a los huérfanos de Cs que 
no quieran ir a otros pastos, que irán. 
Otro día hablaré del PSOE. 

Un buen conocedor del comporta-
miento electoral de Valencia me pre-
guntaba si habría espacio para un parti-
do nuevo, una tercera vía, mi respuesta 
fue: a río revuelto, ganancia de pesca-
dores. No hay nada escrito sobre lo que 
pasará en 2023 y en tiempos convul-
sos como los actuales, menos. Claro 
que hay espacio para opciones políti-
cas nuevas, recordemos el caso de Po-
demos en 2014,  lo importante es si se 
encuentra y capitaliza ese espacio o no.

Por otro lado, ¿estos datos son extra-
polables a cualquier proceso electoral? 
Todo parece indicar que en cierta me-
dida puede estar produciéndose un 
proceso similar. 

De ahí la estrategia de demostración 
de poder y el intento de hacer visible 
que han vuelto como siempre y que 
son el factor aglutinador de la dere-
cha. De hecho, el acto de la plaza de 
toros del domingo no es más que eso, 
una puesta en escena que dice a los vo-
tantes “perdidos”: hemos vuelto, no te 
equivoques cuando votes. Sin embar-
go, y aunque no seguí todo el acto, no 
creo haber oído ni una sola explicación 
de por qué se fueron. 

politologo@sociored.net
@barometrocm
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Un 9 d’Octubre 
para tomar el 
pulso social

Héctor gonzález

PERIODISTA

E
l 9 d´Octubre constituye 
para muchos valencianos 
una jornada festiva más, 
un descanso laboral per-

fecto que permite hacer un esca-
pada, empalmar un puente con 
el día 12 –fiesta Nacional-, ir a co-
mer una paella, quedarse en casa 
abstraído en videojuegos, series, 
tablets o libros,  hacer deporte y 
un larguísimo etcétera de activi-
dades lúdicas. 

Es una de las vertientes de esa 
festividad. Otra, la más institucio-
nal, reivindicativa y de sentimien-
to valenciano, se palpa en el cen-
tro de la capital autonómica y se 
vive ondeando los colores de la 
Real Senyera.

La procesión cívica supone el 
acto más solemne, vistoso y ur-
bano de las celebraciones. Los ga-
lardones de la Generalitat de mi-
tad de mañana se quedan para los 
premiados y para el grupo de per-
sonas que asiste, como el cóctel 
oficial. E incluso el Te Deum que 
se celebra en la Catedral adquie-
re otras connotaciones.

En cambio, si existe un acto po-
pular, de fervor patrio, de trans-
misión e intercambio de sen-
timientos…, ese es la procesión 
cívica, máxime este año, después 
del pasado, en 2020, en que no 
desfiló debido a la cruenta pan-
demia. Este discurrir de autori-
dades encabezadas por la Real 

Senyera que desciende del balcón 
del Ayuntamiento recibe aplau-
sos, ovaciones, pitos, abucheos… 
a lo largo de su recorrido, pobla-
do de ciudadanos expectantes, 
participativos, curiosos, exultan-
tes o indignados. La demostra-
ción de estados de ánimo resulta 
muy variopinta.

Como también los grupos que 
se suman a la procesión y que 
la estiran hasta niveles insospe-
chados algunos años, con sus 
pancartas, sus globos, sus cami-
setas de colores… Para algunos, 
supone una exhibición de fuer-
za; para otros, una tarjeta de pre-
sentación –como para partidos 
políticos novedosos-, y para unos 

terceros, casi la misma razón de 
su existencia y su evento anual 
más importante.

Todos pasan por la escrutado-
ra mirada del público que se arre-
molina, que suele aplaudir a la 
representación militar cuando 
desfila, que enarbola banderas 
mientras comenta el tránsito de 
tal o cual persona a la que cono-
cen, o lo engalanada que va no 
sé quién. 

La procesión cívica refleja la 
abigarrada sociedad valenciana 
y refrenda un sentimiento, que 
tiene casi tantas interpretaciones 
como personas, de pertenencia a 
una comunidad. El sentimiento 
de ser valenciano.

 n p. v. | VALENCIA
La provincia de Valencia vuel-
ve a ser popular, según la en-
cuesta de SyM Consulting pa-
ra El Periódico DE AQUí a nivel 
autonómico realizada entre el 
28 y 30 de septiembre. De los 
40 diputados a les Corts Valen-
cianes que se disputan en esta 
provincia, el PP lograría entre 
12 y 13, muy lejos de los espec-
taculares resultados que con-
seguían hasta el año 2011, pe-
ro mucho mejor que los de las 
elecciones autonómicas del 
2019, cuando el PP fue la terce-
ra fuerza política, tras PSOE y 
Compromís, empatada con 
Ciudadanos. Precisamente, el 
fin del partido naranja explica 
la mejoría del PP y también la 
de Vox. A la derecha del PP, 
Vox logra 6 diputados, dos más 
que en 2019, al quedarse con 
parte del electorado del parti-
do que encabezó Toni Cantó.

En el lado izquierdo, el PSOE 
mejoraría mínimamente el re-
sultado que obtuvo en 2019, al 
poder sumar hasta un dipu-
tado más. El sondeo le da en 
la provincia de Valencia entre 
10 y 11 diputados. Compromís, 
por su parte, repetiría el mis-
mo número de diputados, 9 y 
Podemos se conformaía con 2 
diputados, con apenas del 5% 
de los votos. Esta es la barre-
ra mínima, a nivel autonómi-
co, que se necesita para con-
seguir representación en el 
Parlamento valenciano.

Así, según la encuesta exclu-
siva de El Periódico DE AQUí, 
el PP lograría 378.760 votos y 
el 28’32% del total de los su-
fragios (1.337.376 y una parti-
cipación prevista del 70’14%), 
lo que se traduciría en 12-13 di-
putados. Los socialistas serían 
la segunda fuerza con 321.096 
votos y el 24’01%, lo que sig-
nificaría entre 10 y 11 diputa-

dos. Compromís obtendría 
288.691 votos, un 21’59% y 9 
escaños. Vox se consolida co-
mo cuarta fuerza política, al 
sumar 193.541 votos y el 14’47% 
del total, que se traducirían en 
6 diputados. Unidas Podemos, 
por último, llegaría a 68.076 
votos, el 5’09% y dos diputa-
dos. En el apartado ‘Otros’, ha-
bría 56.126 votos huérfanos de 
representación, significando el 
4’20% a la espera de que fruc-
tifique una tercera vía valen-
ciana. Ciudadanos se hunde 
y desaparece, al conseguir un 
paupérrimo 1’39% y 18.543 su-
fragios que se van directamen-
te de la urna a la papelera. Res-
pecto a ‘blancos’, habría 12.543 
papeletas.

El diputado que está en jue-
go se lo disputan el PP y el 
PSOE. Según el sondeo, el Par-
tido Popular le robaría el esca-
ño número 11 al Partido Socia-
lista si sumara 718 votos.

Otras cuestiones a analizar 
desde el estricto ámbito de la 
provincia de Valencia son la 
valoración de líderes, quién 
cree que será presidente/pre-
sidenta, quién le gustaría que 
lo fuese y qué cualidades debe-
ría tener el próximo presiden-
te o presidenta de la Generali-
tat Valenciana, como se puede 
observar de manera más clara 
en las gráficas de la derecha.

Respecto a la valoración me-
dia de los líderes políticos, só-
lo Ximo Puig recibe el apro-
bado, con un 5’52, seguido de 
cerca y raspando el 5 el nue-
vo líder del PP, Carlos Mazón 
(4’98) y Ruth Merino de Ciu-
dadanos, con un 4’56. Más re-
zagadas se encuentran las ca-
bezas visibles de Compromís, 
Mónica Oltra (3’64), Ana Vega 
de Vox con un 3’64 y Pilar Li-
ma, de Podemos, con un 3’54. 
Los extremos salen penaliza-
dos en esta encuesta.

Respecto a la cuestión del 
presidente/presidenta preferi-
do, gana Carlos Mazón con un 
29’1%, frente al 24’8 de Ximo 
Puig, seguidos de Oltra (16’9), 
Vega (13’3), Merino (6’3) y Li-
ma (5’6).

QuIéN LO sERá
Sin embargo, el 40’7% cree que 
quien será presidente de la Ge-
neralitat Valenciana será Ximo 
Puig (40’7), por delante de Ma-
zón (34’9). 

CuALIDADEs
Por último, respecto a las cua-
lidades que debe tener el o la 
Molt Honorable destaca la ho-
nestidad (54’6%), seguida de 
la empatía con la ciudadanía 
(17’1), la capacidad de trabajo 
(13’6) y la lealtad política (8’4). 
Siguen a distancia liderazgo 
(3’1) y experiencia (1’9), según 
el sondeo de SyM Consulting 
para El Periódico DE AQUí.

sONDEO sym CONsuLtINg PROVINCIA DE VALENCIA

PP y Vox absorben los votos de 
Cs en la provincia de Valencia
▶ los populares vuelven a ser la fuerza con mayor apoyo aunque lejos del año 2011

cualidades. / A. G.

el que será. / A. G.

Valoración de líderes. / EPDA

el preferido. / A. G.

Cualidades del presidente de la Generalitat

¿Quién le gustaría como presidente?

¿Quién cree que será presidente?

Valoración media de los líderes políticos

Resultado en la provincia de Valencia. / A. G.
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 n p. v. | CAstELLÓ
La provincia de Castelló votaría 
dividida en caso de celebrarse 
unas elecciones autonómicas 
ahora, según el sondeo de SyM 
Consulting encargado por El Pe-
riódico DE AQUí y realizado a 
298 personas de dicha provin-
cia del 28 al 30 de septiembre. 
El bloque de izquierdas obten-
dría entre 12 y 13 diputados, 
mientras que el de derechas, en-
tre 11 y 12, tras la debacle de Ciu-

dadanos. Como nota distintiva 
que llama la atenciónrespecto a 
las provincias de Alicante y Va-
lencia está el hecho de que Mó-
nica Oltra sería la candidata pre-
ferida para ser presidenta de la 
Generalitat Valenciana, con un 
38’9% de las respuestas, frente 
al 21’5 que preferiría al actual in-
quilino del Palau de la Plaza de 
Manises de Valencia y el 19’5 que 
elegiría a Carlos Mazón. Pilar Li-
ma de Unidas Podemos tiene las 

preferencias del 11’4% y Ana Ve-
ga de Vox, del 8’1, mientras Ruth 
Merino sólo convence al 0’7.

Regresando a los resultados, 
el PSOE sería la fuerza más vota-
da, con 81.287 votos y el 26’67%, 
lo que se traduciría en 7 dipu-
tados para las Corts Valencia-
nes desde la provincia de Cas-
telló, el mismo número logrado 
en 2019..

El PP, por su parte, mejora 
hasta los 6-7 diputados gracias 

a los 80.131 sufragios, el 26’29%, 
frente a los 5 diputados que lo-
gró en 2019. A su derecha, Vox le 
pega un buen bocado a los cua-
tro diputados qeu logró Ciuda-
danos en 2019, al pasar de 2 es-
caños a 5 gracias a los 62.383 
votos y el 20’47%. Es decir, que 
el voto de derechas de Ciudada-
nos opta mayoritariamente por 
Vox, frente al Partido Popular.

Compromís resiste muy bien 
en la provincia de Castelló, al 

igualar el resultado logrado en 
2019. Volvería a conseguir 4 es-
caños gracias a los 47.517 votos 
y el 15’59%.

Unidas Podemos, por su par-
te, ve reducir el apoyo popular 
y se acerca peligrosamente a la 
barrera mínimo del 5%. De los 
2 diputados que sacó en 2019, 
ahora estaría en una horquilla 
de 1-2 con los 18.591 votos y el 
6’10% del total de sufragios. Pre-
cisamente el diputado que bai-

la entre la formación morada y 
el Partido Popular se lo lleva-
ría Unidas Podemos por 4.304 
votos.

El gran perdedor, siguiendo 
la pauta de las tres provincias 
valencianas, sería Ciudadanos, 
que de conseguir4 escaños se 
quedaría sin representación, 
con sólo 6.236 votos y el 2’05%. 
En el apartado de ‘Otros’, hay 
6.428 votos y el 2’11% sin opcio-
nes de entrar en el Parlamento 
valenciano.

Otras cuestiones sobre las 
que se ha preguntado es quién 
cree que será presidente o pre-
sidenta, siendo Ximo Puig, con 
un 49’7%, quien más opciones 
tiene según los encuestados, se-
guido por Carlos Mazón (32’9%) 
y Pilar Lima (13’4%) a distancia.

Respecto a la valoración 
de los líderes, sólo Ximo Puig 
(6’26%) y Carlos Mazón (6’02%) 
aprueban, mientras que Ruth 
Merino (4’24) y Mónica Oltra 
(4’20) rozan el aprobado, sien-
do Ana Vega y Pilar Lima, de Vox 
y Podemos, las más retrasadas 
con un 3’24 y un 3’16%.

La encuesta se realizó del 28 
al 30 de septiembre a 298 per-
sonas con técnica telefónica 
asistida por ordenador y panel 
online, con un nivel de confian-
za del 95’45% y un margen de 
error máximo del 5,67%, siendo 
el censo de la provincia de Cas-
tellón a 1 de junio de 2021 de 413. 
568 personas.

sONDEO sym CONsuLtINg PROVINCIA DE CAstELLÓ

La provincia de 
Castelló prefiere 
a Oltra como 
presidenta de la 
Generalitat

▶ ligera ventaja para el bloque de 
izquierdas (12-13 diputados) frente al de 
derecHas (11-12) tras la desaparición de 
ciudadanos y gran impulso de vox

 n p. v. | ALICANtE
La derecha ganaría de calle las 
elecciones autonómicas en ca-
so de celebrarse hoy, en la pro-
vincia de Alicante, la única de 
las tres de la Comunitat Valen-
ciana donde el PP y Vox suman 
más diputados que el bloque 
de izquierdas, tras la desapari-
ción de Ciudadanos. Así, PP lo-
graría 12-13 diputados y Vox 6, 
por lo que la derecha alcanza-
ría una horquilla de entre 18 y 
19 escaños, mientras que la su-
ma de PSOE, Compromís y Uni-

das Podemos se quedaría con 
entre 16 y 17 diputados.

Según el sondeo de SyM Con-
sulting, realizado entre los días 
28 y 30 de septiembre a 470 
personas en dicha provincia, 
el PP sería la fuerza más vota-
da con 281.865 votos, el 32’58%, 
lo que se traduciría en entre 12 
y 13 diputados, mejorando mu-
cho el resultado obtenido en 
las elecciones autonómicas de 
2019 cuando se tuvo que con-
formar con 7 escaños, los mis-
mos que Ciudadanos y tres me-

nos que el PSOE. El PSOE, por 
su parte, lograría entre 9 y 10 
diputados por los 212.891 vo-
tos y el 24’61% que la muestra 
le otorga en la provincia de Ali-
cante, prácticamente el mismo 
resultado de las autonómicas 
de 2019. Vox, por su parte, se 
encaramaría a la tercera posi-
ción, con 6 diputados, gracias 
a los 143.209 votos y el 16’55% 
de los sufragios, lo que supon-
dría dos representantes más en 
les Corts Valencianes por esta 
provincia que en 2019.

Tanto Compromís, como 
Unidas Podemos, repetirían 
con 4 y 3 diputados, respecti-
vamente. Compromís conse-
guiría 93.026 votos y el 10’75% 
y Unidas Podemos, 75.767 y el 
8’76%.

El gran damnificado es Ciu-
dadanos, que desaparece del 
mapa político, con tan sólo 
25.730 votos y el 2’97%, muy le-
jos del 5% imprescindible para 
lograr representación, de me-
dia en toda la Comunitat Valen-
ciana. ‘Otros’ llegaría a 25.580 

votos y el 2’96%. El diputado 
en juego lo conseguiría el PSOE 
en lugar del PP por 3.929 votos.

Otras de las preguntas que se 
han realizado se pueden ver de 
manera pormenorizada en los 
gráficos de la izquierda y aba-
jo. Respecto a quién le gusta-
ría que fuese el presidente/a 
de la Generalitat Valenciana, 
gana por la mínima Carlos Ma-
zón con un 30’2%, seguido de 
Ximo Puig por el 28’5%. A con-
tinuación se encuentra la re-
presentante de Vox, Ana Vega, 

con un 20’4%, Mónica Oltra con 
un 10’6 y Pilar Lima con un 4’7. 
Sin embargo, cuando la cues-
tión es ‘¿quién cree que lo se-
rá?’, entonces Puig tiene más 
papeletas, con un 41’3%, segui-
do de Mazón con el 37’9%. El 
resto no tiene opciones, espe-
cialmente Ruth Merino, de Ciu-
dadanos, por la que no apues-
ta ningún encuestado.

En cuanto a la valoración 
media de los líderes políticos, 
Puig y Mazón son los únicos 
que aprueba con un 5’7 y 5’26, 
respectivamente, seguidos de 
Ruth Merino (4’72), Mónica Ol-
tra (4’12), Ana Vega (3’92) y Pi-
lar Lima (3’44).

finalmente, las cualidades 
que debe tener un o una Molt 
Honorable, en la provincia de 
Alicante también gana la ho-
nestidad, con un 41’3%, seguida 
a distancia por la empatía con 
la ciudadanía (20’4), la capa-
cidad de trabajo (19’6), la leal-
tad política (12’8) y el lideraz-
go (4’7).

La encuesta se realizó del 28 
al 30 de septiembre a 470 per-
sonas con técnica telefónica 
asistida por ordenador y panel 
online, con un nivel de confian-
za del 95’45% y un margen de 
error máximo del 4’52%, sien-
do el censo de la provincia de 
Alicante a 1 de junio de 2021 de 
1.243.478 personas y una parti-
cipación prevista del 69’58% 
(votos a candidaturas: 865.189). 
El politólogo es Eduardo San 
José Requejo.

sONDEO sym CONsuLtINg PROVINCIA DE ALICANtE

La derecha gana 
en la provincia 
de Alicante 
frente a la 
izquierda

▶ ximo puig y carlos mazón, únicos líderes 
que reciben el aprobado - una mayoría 
prefiere a mazón como presidente de la 
generalitat

Resultado en la provincia de castelló. / A. G.

Elecciones autonómicas PROVINCIA CASTELLÓ

24 diputados
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Elecciones autonómicas PROVINCIA ALICANTE

35 diputados

Resultado en la provincia de alicante. / A. G.



 n redacción / l. f. | ALbALAt
Un total de siete obras de dise-
ño, creadas por varios estudios 
profesionales, han sido planta-
das en diferentes ubicaciones 
de l’Horta Nord, donde perma-
necerán expuestas desde el 7 
hasta el 17 de octubre. Esta ac-
ción es el eje vertebral de ‘Mi-
radors de l’Horta’, el festival 
cultural organizado por Turis-
me Carraixet que este año ce-
lebra su segunda edición.

El lema elegido para 2021 
es ‘futurs de l’Horta’, ya que 
el objetivo es acercar la ciu-
dad a la huerta y, a su vez, pro-
mover un desarrollo compar-
tido y sostenible para ambas. 
Por ello, los/as profesionales 
que participan en dicha ex-
posición, tras superar un pro-
ceso de selección, han tenido 
que realizar íntegramente sus 
instalaciones empleando ma-
teriales reciclables o reutili-
zables. En concreto, entre 40 
propuestas recibidas, las ele-
gidas han sido las de Clausell 
Studio junto con El fabricante 
de Espheras, Isho Design y Ma-
ribel Alba; Vitamin; nituniyo 
junto con memosesmas; Clap 
Studio y Trashformaciones. 
Sus instalaciones artísticas se 
han dispuesto en las huertas 
de Albalat dels Sorells, Melia-
na, foios, Almàssera y bonre-
pós i Mirambell, donde pue-
den visitarse gratuitamente.

A estas localidades se suman 
Alfara del Patriarca y Vinalesa, 
que también acogerán parte 
de la programación de Mira-
dors de l’Horta, ya que el fes-
tival comprende una amplia 
oferta de actividades para el 
público general, como talleres, 
rutas teatralizadas o charlas. 
Todas ellas son de acceso libre 
y gratuito, aunque requieren 
inscripción previa en www.mi-
radorsdelhorta.com. 

‘Miradors de l’Horta’ nació 
en septiembre de 2019 por ini-
ciativa de Turisme Carraixet. 

El festival cuenta con la cola-
boración de la Asociación Va-
lenciana de Diseñadores de la 
Comunitat Valenciana (ADCV) 
y de València Capital Mundial 
del Diseño 2022. De hecho, es 
uno de los proyectos ‘Destaca-
dos VDW2021’ de la XII edición 
de la València Disseny Week.

“En Carraixet están aprove-
chando muy bien la faceta más 
turística de la huerta para que 
la gente se acerque a este es-
pacio y pueda ver el valor del 
trabajo en el campo, ya que 
los productos que crecen al la-
do de las obras de diseño son 
fruto del esfuerzo de agricul-
tores”, ha explicado Maria Jo-
sep Amigó, vicepresidenta de 
la Diputació. “Se trata de una 
iniciativa referente en el ámbi-
to nacional”, ha matizado Án-
gel Martínez, presidente de la 
ADCV. “Reconstruir el alma de 
la huerta a través de la cultu-
ra es una gran propuesta”, ha 
afirmado francesc Colomer, 
secretario autonómico de tu-
rismo, como conclusión de un 
acto que también ha contado 
con Marisa Almodóvar, presi-
denta la Mancomunitat del Ca-
rraixet, y Nicolau Claramunt, 
alcalde de Albalat dels Sorells.

8 En RUTA
Guía TURÍsTICA

DE AQUÍ
EL PERIÓDICO

tuRIsmE CARRAIXEt

Presentación de la segunda edición del festival ‘Miradors de l’horta’ realizada en albalat dels sorells. / EPDA

Cultura y diseño en plena huerta
▶ la segunda edición del festival ‘miradors de l’Horta’ se desarrolla del 7 al 17 de octubre en diferentes espacios de l’Horta nord
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C
uenta la tradición 
-respaldada por dis-
tintos estudios- que 
el Santo Grial, el vaso 

utilizada por Jesucristo en la 
Última Cena, permanece cus-
todiado en la catedral de Va-
lencia. La reliquia, una de las 
más importantes del cristia-
nismo, arribó a la capital del 
Túria en el año 1424 donde es-
tuvo primero en el palacio re-
al y después en las manos del 
cabildo catedralicio. 

Al abrigo de esta historia 
ha nacido una ruta del cono-
cimiento que sigue los pasos 
del Santo Grial desde el Mo-
nasterio de San Juan de la Pe-
ña (Huesca) hasta la capilla 
del Santo Cáliz en la Catedral 
de Valencia. Son un total de 
518 kilómetros divididos en 23 
etapas que atraviesan todo el 
centro de Aragón, cruzan por 
la provincia de Castellón y Va-
lencia hasta finalizar en la Seu 
del ‘cap i casal’. 

Desde hace años, diputacio-
nes, ayuntamientos y entida-
des como la Asociación Cultu-
ral El Camino del Santo Grial 
se han empleado a fondo para 
potenciar una ruta con un in-
cuestionable valor religioso y 
cultural pero también con un 
potencial turístico para las po-
blaciones por las que discurre. 

En la comarca de l’Horta 
Nord, el Ayuntamiento de 
Puçol ha solicitado por pri-
mera vez una subvención del 
Plan Nacional de Sostenibili-
dad Turística en Destino, en 
este caso en colaboración con 
otras poblaciones valencianas 
que forman parte del Camino 
del Santo Grial. En el caso de 
Puçol, el objetivo es habilitar 
las instalaciones del Paraje Na-

tural Municipal La Costera y 
convertirlas en uno de los úl-
timos albergues para peregri-
nos que recorren el camino 
desde Huesca hasta Valencia.

barracas, Caudiel, Jérica, Se-
gorbe, Emperador y Puçol son 
los seis municipios valencia-
nos que han unido esfuerzos 
para presentar un proyecto 
común con el que potenciar 
su implicación en el Camino 
del Santo Grial.

En 2014 el papa francisco 
concedió a la catedral de Va-
lencia la celebración de una 
Año Jubilar cada cinco años. 
La importancia del Año Jubi-
lar se refleja en el hecho de 
que solo lo tienen concedido a 
perpetuidad Roma, Jerusalén, 
Santiago de Compostela, San-

to Toribio de Liébana, Carava-
ca de la Cruz, Urda y Valencia.

A esta celebración religio-
sa se une el factor turístico, 
una actividad que se puede 
potenciar gracias a fondos 
Europeos que promocionan 
proyectos de ámbito nacional, 
en concreto, “este año se pue-
den solicitar fondos de hasta 
2 millones de euros, presen-
tando un proyecto antes del 
20 de septiembre, dirigidos a 
los municipios a fondo perdi-
do, siempre y cuando ajusten 
al Plan de Sostenibilidad Tu-
rística en Destino que marca 
el Gobierno de España”, ex-
plica la alcaldesa de Puçol, Paz 
Carceller.

El reto ha sido poner en co-
mún las propuestas de los seis 

municipios valencianos con el 
proyecto general de la Asocia-
ción Cultural El Camino del 
Santo Grial, que apuesta por 
dinamizar la oferta turística 
de cada municipio del cami-
no, apostando por el territorio 
y la singularidad del patrimo-
nio natural, cultural y gastro-
nómico de cada pueblo.

Desde la Asociación expli-
can que con esta inversión se 
pueden crear equipamientos 
de uso turístico que conecten 
los municipios del camino y, 
al mismo tiempo, mejorar las 
instalaciones para acoger visi-
tantes, con albergues, tótems 
digitales, aplicaciones para 
móviles…

Como señala Ana Mafé, 
presidenta de la Asociación: 

“cuando se trata de repartir 
dinero europeo a fondo per-
dido, merece la pena invertir 
esfuerzo, conocimientos y ho-
ras de sueño para atraerlos a 
nuestra tierra. Más cuando se 
presenta un plan estratégico 
que comprende todos y cada 
uno de los requisitos que exi-
ge Europa, en un proyecto de 
cohesión territorial y sosteni-
bilidad”.

En el caso del municipio de 
Puçol, la propuesta es recupe-
rar un proyecto que lleva años 
sin acabar de arrancar: el al-
bergue en La Costera. Por su 
ubicación, es un punto ideal 
para que los peregrinos des-
cansen la última noche antes 
de abordar la última jornada 
de su peregrinación hasta la 

catedral de la ciudad de Va-
lencia.

“Queremos que sea un al-
bergue oficial del Camino 
del Santo Grial y, por su ubi-
cación, en un paraje natural 
municipal y muy cerca del tra-
zado del camino, puede ser un 
lugar ideal para el descanso 
antes de la última jornada de 
viaje, tras las etapas que cada 
peregrino haya realizado a pie 
o en bici, según hayan partido 
de Huesca o de cualquier otro 
punto intermedio del cami-
no”, finaliza la alcaldesa.

EL RECORRIDO
El camino del Santo Grial em-
pieza su recorrido en la pro-
vincia de Huesca. Tene un 
total de 518 kilómetros, re-
partidos en 4 itinerarios, con 
un total de 23 etapas: de San 
Juan de la Peña a Huesca, 98 
kilómetros repartidos en 5 
etapas. De Huesca a zarago-
za, 73 kilómetros repartidos 
en 3 etapas. De zaragoza a 
Teruel, 182 kilómetros repar-
tidos en 8 etapas. De Teruel 
a Valencia, 165 kilómetros re-
partidos en 7 etapas.

Este proyecto, de carácter 
transnacional, que ahora se 
presenta como ruta turísti-
ca, histórica, artística y cul-
tural del Santo Grial, se ha 
realizado pensando en un 
turismo sostenible y respon-
sable y se enmarca dentro de 
un proyecto financiado por 
la Comisión Europea, llama-
do ‘Grail: Holy Grail: mystic 
routes and activities to im-
prove local tourism’. Un ca-
mino de peregrinación que 
puede realizarse andando, 
en bicicleta o a caballo y que, 
se espera, atraiga por su ca-
rácter aventurero y román-
tico.

PuçOL

albergue ubicado en el Paraje natural la costera que Puçol pretende rehabilitar para los peregrinos del camino. / ePDa

Un albergue de Puçol será refugio para 
los peregrinos del camino del santo Grial
▶ ubicado en la zona de la costera se considera un punto ideal para pasar la última nocHe ante de llegar a la catedral de valencia

 nmaría josÉ ros | PuçOL
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ALbORAyA

Carpetazo al Plan General de 
Alboraya tras 15 años de trámites
▶ el municipio continuará con el pgou de 1991 despuÉs del dictamen negativo de los grupos de la oposición

Zona del carraixet en alboraya. / EPDA

 nm. j. ros | ALbORAyA
El futuro urbanístico de Albo-
raya queda en el aire. El Plan 
General de Ordenación Urba-
na (PGOU) decayó después 
de que toda la oposición vo-
tara en contra de dictaminar 
sobre las alegaciones al docu-
mento en la comisión de Ur-
b a n i s m o  c e l e b r a d a  e l 
miércoles de la semana pasa-
da. Este dictamen desfavora-
ble impide continuar con la 
tramitación del PGOU y supo-
ne que el municipio seguirá 
con el plan de 1991 -vigente en 
la actualidad- durante, al me-
nos, 5 años mientras se em-
pieza de nuevo todo el proce-
dimiento. 

Quince años de trámites 
(reuniones, exposiciones pú-
blicas, presentación de ale-
gaciones, redacción de do-
cumentos...) y una inversión 
de un millón de euros caen 
en saco roto. La aprobación 
del Plan General que diseña-
ba el futuro de Alboraya para 
los próximos 25 años no ha si-
do posible. El documento ha 
caducado por el desacuerdo 
del equipo de gobierno con 
el resto de partidos políticos 
que están en la oposición. Pa-
ra hacer uno nuevo serán ne-
cesarios muchos años de nue-
vas negociaciones y trámites. 

 n redacció | ALbALAt
La setmana passada va tenir 
lloc l’Assemblea Ordinària 
Anual de l’Associació de Jubi-
lats i Pensionistes d’Albalat 
dels Sorells, a l’Espai Cultural, 
amb l’assistència de la majo-
ria de les sòcies i socis de 
l’entitat. L’acte també varen 
assistir-hi la regidora de Ma-

jors de l’Ajuntament, Yolanda 
Sánchez, i l’alcalde del muni-
cipi, Nicolau Claramunt.

Després dels llargs mesos 
de pandèmia, l’activitat social 
i presencial torna als pobles i 
ciutats per a reprendre, com 
és el cas del col·lectiu de la 
gent gran, jubilades i pensio-
nistes d’Albalat dels Sorells, 

la programació habitual. “Ja 
teníem moltes ganes de tor-
nar a posar en marxa les ac-
tivitats que vàrem suspendre 
per la Covid”, comenta el pre-
sident, Manuel Dolç, el qual 
aprofita també per anunciar 
que el pròxim mes de nov-
embre es realitzarà el dinar 
de germanor.

Pel que fa a l’Ajuntament, 
concretament des de l’àrea 
de Serveis Socials, enguany 
es portarà a terme la sisena 
edició d’Albalat Activa i Inter-
generacional, un programa 
destinat bàsicament a les per-
sones majors amb l’objectiu 
de potenciar l’activitat física, 
mental i cognitiva, així com 

millorar les relacions i estats 
emocionals de les persones 
majors del municipi. La re-
gidora, Yolanda Sánchez, va 
aprofitar l’ocasió per a ma-
nifestar: “Estic molt agraï-
da i contenta del que feu i 
d’enriquir-me cada dia de 
les vostres experiències per 
això el meu compromís fir-
me perquè tingueu un espai 
vostre, Un espai d’encontre 
per a desenvolupar les vos-
tres tasques”.

A més, l’anunci per part de 
l’alcalde Nicolau Claramunt 
de la voluntat de l’equip de 
govern de cedir i habilitar un 
local per a ús del col·lectiu de 
les persones majors i pensio-
nistes del municipi va ser aco-
llida amb entusiasme. Tant és 
així que el mateix president 
declarava que, “és una molt 
bona notícia per a l’associació 
i estaria molt bé que pogué-
rem fer-ho realitat com més 
prompte millor”. 

ALbALAt DELs sORELLs

Albalat destinarà un local per als majors

ALbALAt DELs sORELLs

El ple vota 
en contra del 
Reglament de 
Normalització 
Lingüística

 n redacción | ALbALAt
El ple de l ’Ajuntament 
d’Albalat dels Sorells va votar 
en contra de la proposta de 
Reglament de Normalització 
Lingüística, elaborat per un 
dels tècnics de la entitat local. 

Els vots en contra dels regi-
dors del grup popular i dels 
representants del Partit So-
cialista no varen permetre 
que la iniciativa per norma-
litzar l’ús de la llengua va-
lenciana en el dia a dia de 
l’administració local d’esta 
localitat de l’Horta Nord. 

La concejala de Urbanis-
mo, Ana bru, ha insistido en 
numerosas ocasiones en la 
importancia de aprobar el 
Plan, así como las consecuen-
cias que podría tener lo con-
trario. La no aprobación su-
pone que nos quedamos sin 
poder seguir adelante con la 
construcción del instituto y 
del colegio público en el pue-
blo, supone que no se podrán 
construir viviendas de pro-

tección pública para nues-
tros vecinos, supone que no 
se podrá ampliar la fachada 
sur del polígono con lo que se 
corre el riesgo de que empre-
sas que no pueden ampliar 
sus instalaciones acaben por 
irse ni se haría el tramo del 
nuevo vial, tampoco se po-
drá disponer de un gran par-
que público en el pueblo...” 
La responsable municipal re-
calcaba que, además de todo 

lo anterior y de que se pierde 
todo lo invertido en la trami-
tación de los últimos años, lo 
peor es que “Alboraya se que-
da sometida a la normativa 
de un Plan General del año 
1991, cuando la realidad del 
municipio era muy distinta a 
la actual, y pueder perder el 
tren de las ayudas europeas”.

El Plan General de Orde-
nación Urbana ha evolucio-
nado extraordinariamente a 
lo largo de sus 15 años de tra-
mitación. Se ha expuesto en 
el Ayuntamiento y en la web 
oficial en sus múltiples ver-
siones, se ha ido mejorando 
y modificando en base a las 
alegaciones recogidas para 
adaptarlo a las propuestas 
presentadas de colectivos y 
personas y a las nuevas nor-
mativas urbanísticas y terri-
toriales autonómicas y esta-
tales. Todo este proceso se 
cierra ahora. 

Entre los grupos que dic-
taminaron en contra está el 
Partido Popular. Desde este 
grupo político señalaron que 
“son muchos los motivos pe-
ro principalmente porque no 
es un plan que genere con-
senso y algo de lo que depen-
de el futuro de Alboraya no 
puede llevarse como se ha 
llevado esto”. Matizaron los 

populares que el voto nega-
tivo en la comisión “supone 
estar en contra del plan no 
de las alegaciones que han 
presentado los vecinos, las 
cuales hemos intentado de-
fender lo máximo posible”. 
“Por responsabilidad institu-
cional, no se puede consentir 
que sea un plan que no gene-
re ningún tipo de consenso 
entre grupos políticos y con 
colectivos de afectados”, aña-
dieron desde el PP.

Otro de los posicionamien-
tos en contra fue de Compro-
mís per Alboraia. fuentes de 
la coalición indicaron que “ya 
no vale construir para con-
seguir dotaciones, aumen-
tar la población y crear nue-
vas necesidades y continuar 
así hasta que se pueda. Nues-
tra huerta es nuestro pulmón 
verde y tenemos que preser-
varla al máximo. Puede ser 
que el PGE que plantean 
ahora los valga a otros, de la 
misma forma que pasaba en 
2004 o 2011, pero no es nues-
tro plan. Hace años, cuando 
dejamos el cuatripartito, ya 
dijimos que no valía partir 
de las premisas de 2011”. Ade-
más, desde la coalición valen-
cianista consideran que no se 
ha realizado un proceso real 
de participación.

mELIANA

L’Ajuntament 
de Meliana 
construeix 60 
nínxols nous

 n redacció | mELIANA
Dins de les actuacions de mi-
llora dels edificis i de les 
instal·lacions municipals, 
l’Ajuntament de Meliana està 
executant una nova fase de 
construcció de 60 nínxols. 
L’actuació suposarà una in-
versió de 44.588,43. Entre les 
actuacions planificades per a 
més endavant, hi ha la conti-
nuació de la millora del pavi-
ment de la part antiga i tam-
bé dels lavabos,  a més 
d’aspectes d’accessibilitat.
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 nm. j. ros | VINALEsA
Vinalesa está inmersa en la ce-
lebración de las fiestas de Oc-
tubre Del 26 de septiembre al 
14 de octubre la localidad vol-
verá a disfrutar de unos días 
especiales en cuya planifica-
ción no se ha bajado la guar-
dia para garantizar la seguri-
dad frente a la covid. 

Así lo explicó su alcalde, Ja-
vier Puchol, en una entrevis-
ta concedida al programa Lí-
deres de Aquí de la 99.9 Plaza 

Radio, presentado por el pe-
riodista Pere Valenciano, en 
el que el responsable local re-
marcó que “pese a que la si-
tuación de la pandemia nos 
va a permitir vivir unas fies-
tas más ‘normalizadas’ que en 
otros municipios, hemos op-
tado por mantener el diseño 
de seguridad que se planifi-
có desde el primer momento 
para poder disfrutar de algu-
nos de los actos más multitu-
dinarios y tradicionales co-

mo son las calderas”. Puchol 
explicó que se ha diseñado 
un dispositivo en el que, “por 
ejemplo, habrá 4 colas de su-
ministro, en lugar de una, y 
marcaremos la distancia en-
tre personas”. También señaló 
que, normalmente, se monta-
ba una carpa de grandes di-
mesiones para acoger algu-
nos de los actos de fiesta pero, 
“en esta ocasión, será una car-
pa más pequeña con los late-
rales abiertos”. 

Seguridad para unas fiestas 
en las que la pandemia toda-
vía está presente, al igual que 
en estos últimos tiempos en 
los que la gestión municipal se 
ha visto afectada también por 
estas circunstancias excepcio-
nales. “Aún así, no hemos de-
jado de trabajar en proyectos 
importantes para el munici-
pio como los que se han lle-
vado a cabo en la Antigua fá-
brica de la Seda donde se ha 
hecho un tratamiento para las 

termitas, se ha empezado con 
la urbanización del patio cen-
tral -ahora se va a acometer la 
segunda fase- o donde, con el 
objetivo de dignificar un edifi-
cio tan emblemático, también 
se ha a actuar en la calle de 
la fábrica para convertirla en 
una avenida”, explicó el alcal-
de, quien aprovechó la entre-
vista para poner en valor un 
municipio cercano a la capital 
pero rodeado por una huerta 
de un valor incalculable.  

VINALEsA

▶ el municipio celebrará actos multitudinarios como las calderas pero con un diseño especial por la pandemia

izquierda, diseño del dispositivo para el reparto de las calderas. Derecha, imagen de archivo del día de las calderas. / EPDA

Vinalesa mantiene las medidas de 
seguridad por la covid para sus fiestas

 nm. j. ros | mONCADA
El Centre Artístic Musical 
(CAM) de Moncada nació en 
1914, en principio alrededor 
de una banda de música y de 
mucha afición. Desde ese mo-
mento se convirtió en una ins-
titución fundamental para la 
ciudad y un referente de la 
música a nivel provincial, una 
institución creada alrededor 
de la música y su enseñanza, 
pero también con muchísi-
mas otras actividades vincu-
ladas al mundo de la cultura. 

Como cualquier otra enti-
dad de estas características, el 
CAM de Moncada ha pasado 
por momentos de mucho es-
plendor y otros más compli-
cados en función de diversos 
factores. Corría el año 2011 
cuando la crisis económica 
sacudió de lleno a esta enti-
dad, como a tantas otras. las 

subvenciones utilizadas pa-
ra poder hacer frente a gas-
tos habituales o para pagar a 
los profesores no llegaban y 
las deudas iban engrosando. 
Este fue el escenario que en-
contró el empresario Vicente 
Picó cuando tomó la decisión 
de hacerse cargo de la presi-
dencia del CAM de Moncada 
hace ya una década. 

“Entré casi a la aventura 
porque tampoco era el mun-
do en el que me había movi-
do. Me encontré con un pa-
norama duro por la crisis 
económica y sin posibilidad 
de que los bancos nos pres-
taran nada”, contó Picó en 
una entrevista concedida al 
al programa Líderes de Aquí 
de la 99.9 Plaza Radio, pre-
sentado por el periodista Pe-
re Valenciano, para hacer ba-
lance de este tiempo al frente 

de la entidad. “Me lo tomé co-
mo un reto -añadió- y me ena-
moré en breve del Centre Ar-
tístic Musical donde empecé 
a trabajar con grandes ami-
gos que también han dejado 
ahora la directiva. Han sido 
muchos años de duro traba-
jo. Aprovecho para hacer un 
reconocimiento público a to-
das las personas que dedican 
su tiempo sin cobrar nada a 
cambio a este tipo de proyec-
tos”. 

En su balance de esta déca-
da, Vicente Picó tuvo la opor-
tunidad de vivir un momento 
de enorme importancia como 
fue la celebración del cente-
nario de la entidad. “Prepa-
rar un centenario es históri-
co, es un privilegio, y más aún 
cuando se trata de una banda 
como el CAM, una de las fun-
dadoras de la federación de 

bandas de Valencia”. Pico re-
cuerda ese momento no solo 
con un cariño especial sino 
también como una oportuni-
dad para que la ilusión regre-
sara con fuerza y mucha gen-
te volviera a vincularse con la 
banda. “fue muy gratificante 
ver como estábamos traba-
jando todos a una”. dijo. 

El ya expresidente del CAM 
de Moncada asegura que, a lo 
largo de estos años, “me he 
sentido acompañado de per-
sonas muy trabajadoras”. Se-
ñala que, en estos momentos, 
la entidad cuenta con unos 
300 socios después de que 
la pandemia se haya llevado 
a algunas personas “a las que 
me gustaría recordar”. Picó 
considera que los protagonis-
tas deben ser los propios mú-
sicos y “ellos son los que de-
ben coger las riendas del CAM 

de Moncada”. Precisamente, 
es lo que ha ocurrido ahora 
con la elección de la nueva di-
rectiva de la entidad, que esta-
rá presidida por Jesús Tronch 

e integrada por un grupo de 
músicos, a los que el expre-
sidente quiso recordar “que 
me tiene aquí para lo que ne-
cesiten”. 

mONCADA

Vicente Picó deja la presidencia del Centre 
Artístic Musical después de una década

Vicente Picó, expresidente de la entidad. / EPDA

RAfELbuNyOL

Rafelbunyol 
retoma las 
actividades para 
sus mayores

 n redacción | RAfELbuNyOL
El Ayuntamiento de Rafelbun-
yol, a través del Área de bien-
estar Social, ha retomado las 
actividades dirigidas a su po-
blación más mayor después 
de paralizarlas en la pande-
mia. Ahora que la situación 
está más estable, el Consisto-
rio vuelve a ofrecer a las per-
sonas mayores del municipio 
dos actividades distintas con 
el objetivo de preservar su 
bienestar físico y mental. 

En primer lugar, el progra-
ma de actividades deportivas 
que se inició el 15 de septiem-
bre, y se desarrollará durante 
dos meses en la sala de yoga 
del Complejo Deportivo L’Illa 
del Raspall en dos turnos: ede 
11 a 12 horas y de 12 a 13 ho-
ras. En segundo lugar, el ta-
ller de estimulación cogniti-
va dirigido a mayores de 65 
años y pensionistas con ne-
cesidad de entrenar su agili-
dad mental y trabajar técni-
cas para ejercitar la memoria.

Según el alcalde fran Ló-
pez: “las personas mayores 
han sido un sector poblacio-
nal muy vulnerable en esta 
pandemia, por ello, ahora que 
ha mejorado la situación y la 
mayoría de la población es-
tá vacunada hemos decidido 
darles una alegría con la pues-
ta en marcha de actividades 
como estas”. La edil Antonia 
Romero, ha señalado que “ac-
tividades como estas nos per-
miten dar calidad de vida a 
nuestros mayores”.
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 n efe | EL PuIg
Un total de 70 huevos de tor-
tuga marina (Caretta caretta) 
emergieron de la arena la se-
mana pasada en la playa de 
El Puig de Santa Maria, de los 
que la Red de Varamientos 
de la Comunidad Valenciana 
ha podido recuperar trece 
de los neonatos que ya se en-
cuentran en las instalaciones 
de la fundación Oceano-
gràfic.

Del total de 120 huevos ha-
llados, 57 presentaban la cás-
cara abierta, por lo que, lo 
más probable, es que el res-
to de recién nacidos hayan 
conseguido entrar al mar, in-
forma el Oceanogràfic en un 
comunicado.

Los técnicos también han 
podido recuperar otros res-
tos del nido que permitirán 
ampliar la información y el 
estudio sobre la especie de 
tortuga boba.

Todo indica que la tortu-
ga desovó hace aproximada-

mente dos meses, durante la 
época de nidificación de esta 
especie, y ahora han eclosio-
nado los huevos, según los 
técnicos.

fue un ciudadano el que 
encontró los huevos en la 
playa y avisó al Teléfono de 
Emergencia 112, con lo que 
se activó la Red de Varamien-

tos, integrada por la Conse-
lleria de Agricultura, Desa-
rrollo Rural, Emergencia 
Climática y Transición Eco-
lógica, la Universitat de Va-

lència y la fundación Ocea-
nogràfic.

Especialistas en tortugas 
marinas de la Universitat de 
València, técnicos del Ocea-
nogràfic y Policía Local de El 
Puig se desplazaron a la zona 
en la que se encontraba el ni-
do para proceder así al resca-
te de los neonatos y asegurar 
su desarrollo.

tRAsLADO
Trece de las tortugas encon-
tradas en esta localidad de la 
comarca de l’Horta Nord -las 
primeras de este año en la Co-
munitat Valenciana- han sido 
trasladadas por los veterina-
rios de la fundación a las ins-
talaciones del Oceanogràfic 
donde permanecerán con to-
das las garantías para facili-
tar su desarrollo, tal como se 
hizo en el año 2020 con los 
huevos del nido que apare-
ció en Cullera.

Las pequeñas tortugas se-
guirán el protocolo de ‘head-

starting’, cuya finalidad es 
conseguir que los neonatos 
alcancen el tamaño, peso y 
habilidades suficientes de 
natación, buceo y alimenta-
ción para aumentar las posi-
bilidades de supervivencia y 
eludir a gran parte de sus de-
predadores naturales.

Las experiencias llevadas 
a cabo hasta ahora permiten 
un gran optimismo, porque 
los porcentajes de supervi-
vencia de estos animales al 
entrar al mar están en torno 
a un 90 por ciento, lo que sig-
nifica un éxito del programa, 
dado que se estima que, en 
condiciones naturales, sólo 
sobrevive a su entrada al mar 
una tortuga de cada mil que 
nacen, han indicado las mis-
mas fuentes anteriormente 
mencionadas.

Esta puesta completa es la 
séptima que se registra en las 
zonas de costa de la Comuni-
tat Valenciana desde que se 
tiene registros.

EL PuIg DE sANtA mARIA

Localizan en El Puig el primer nido de 
tortugas marinas de la Comunitat de 2021
▶ fue un ciudadano el que encontró los Huevos en la playa y avisó al 112, con lo que se activó la red de varamientos

tortugas trasladadas a las instalaciones del Oceanogràfic. / EPDA
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ALmàssERA

‘En el Cor de l’Horta’, Setmana 
del Comerç Local a Almàssera
▶ jover explica que vol ser una “posada en valor d’allò que ens diferència i que ens fa singulars, com És l’Horta”

Façana principal de ‘ajuntament d’almàssera. / EPDA

 n redacción | ALmàssERA
Des de la Regidoria de Pro-
moció Econòmica Sostenible 
i  en col · laboració amb 
l’Associació de Comerciants i 
Empresaris d’Almàssera 
(ACEA), promouen la cele-
bració de la Setmana del Co-
merç Local, enguany baix el 
títol ‘En el Cor de l’Horta’ per-
què vol ser una posada en va-
lor d’allò que ens diferència i 
ens fa singulars, com és 
l’horta. La Setmana es pro-
longarà des del 18 al 25 
d’octubre, coincidint este úl-
tim dia amb el recentment 
declarat com el dia del co-
merç Local de la Comunitat 
Valenciana per la Generalitat.

Des de la Regidoria es té 
encomanada la gestió de pro-
grames de promoció econò-
mica sostenible, tant del co-
merç local i de proximitat, 
com de la resta de sectors 
econòmics del municipi, a 

més de les relacions institu-
cionals amb associacions em-
presarials. L’ACEA té com a 
finalitat desenvolupar actua-
cions de promoció i visibilit-
zació del teixit comercial lo-
cal. Per això, en totes dues 

entitats van signar un Acord 
de col·laboració per dur a ter-
me aquesta campanya pro-
mocional i de suport al tei-
xit comercial d’Almàssera 
després de més d’un any 
d’extrema dificultat. 

L’Ajuntament d’Almàssera, 
des d’esta Regidoria, creu 
prioritari “fomentar el co-
merç local de proximitat com 
a un eix fonamental del des-
envolupament sostenible e 
integrador al municipi, per 
la qual cosa animem a partici-
par a tot el comerç del poble i 
al veïnat de tota la comarca”. 
‘En el Cor de l’Horta’ ha de ser 
un punt d’inflexió en la recu-
peració de la nova normalitat 
social i econòmica a Almàs-
sera i a tota la seua comarca. 

Per este motiu, es vol que 
aquesta Setmana del Comerç 
Local a Almàssera tinga una 
projecció comarcal, “volem 
que el veïnat de la comarca 
descobrisca totes les possi-
bilitats que li oferim des del 
Cor de l’Horta”, ha manifestat 
Joan-Carles Jover com a regi-
dor de l’Ajuntament. 

Podran participar en la 
Setmana totes les xicotetes 

empreses del comerç local, 
tant de venda de béns com 
de prestació de serveis, que 
disposen d’un establiment al 
poble i presten atenció direc-
ta al públic. 

Durant tota la Setmana es 
realitzaran activitats culturals 
i de promoció, des de conta-
contes fins a màgia itinerant 
pels comerços, passant per 
Cates de Vins i presentació 
del Club de l’Emprenedoria 
al nostre municipi. 

tRObADA COmARCAL
A més, el diumenge, 24 
d’octubre,  es realitzarà 
les II  Trobades Comar-
cals d’Associacions del Co-
merç de l’Horta Nord, amb 
la participació de faceNord 
i el Consorci Pactem Nord, a 
més de l’ACEA i l’Ajuntament 
d’Almàssera. 

Durant tot el matí se succei-
ran actes de reconeixement a 

les millors pràctiques de co-
merç local que han tingut lloc 
durant l’últim any, a més d’un 
conjunt de propostes de mi-
llorament dels establiments i 
serveis als clients.

DIA DEL COmERç LOCAL
Per últim, i com a conclu-
sió, es commemorarà la re-
cent designada data del 25 
d’octubre com el dia del Co-
merç Local de la Comunitat 
Valenciana, amb un conjunt 
d’activitats promocionals. 

Així Almàssera se suma a 
este esdeveniment creat des 
de la Direcció General de Co-
merç, artesania i Consum, 
junt a les dos grans confede-
racions d’associacions del co-
merç local, com són, la Con-
fecomerç i la Unió gremial. 

D’esta manera, “esta Regi-
doria vol a agrair als nostres 
comerços tot l’esforç, tota la 
professionalitat demostrada 
i la dedicació cap a la ciuta-
dania durant els moments 
més durs de la pandèmia, així 
com l’esforç que continuen 
fent dia rere dia per mante-
nir les botigues obertes i els 
carrers del poble vius, a més 
de reconèixer la importàn-
cia que té el comerç local en 
la nostra economia”, com ho 
expressa el responsable Joan-
Carles Jover.

� El 25 de septiembre, la alcaldesa de Museros, Cristina Civera, hizo entrega de la 
Cruz del Orden de Isabel la Católica al teniente de la Guardia Civil Carlos Cristian 
Lacalle Marquina como muestra de gratitud por los servicios prestados al miem-
bro de la Guardia Civil perteneciente a la comandancia de Massamagrell.

musEROs

�Soro III y Salva resul-
taron ganadores del Tro-
feo Alcaldía de Massama-
grell. Este trofeo de pilota 
valenciana es tradicio-
nal en las Fiestas Mayo-
res del municipio y está 
muy arraigado en la po-
blación. Con este trofeo, 
el trinquet Tio Pena cierra 
sus puertas hasta el mes 
de marzo, en el que las 
volverá a abrir para aco-
ger a las mejores figuras 
de la modalidad de esca-
la y corda. 

mAssAmAgRELL
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 n redacción | bONREPòs
El pleno del Ayuntamiento de 
bonrepòs i Mirambell, cele-
brado el pasado día 29 de 
septiembre, aprobó la cuen-
ta general del ejercicio 2020 
con los votos a favor del gru-
po  socialista y de Compromís 
y el voto en contra del PP, que 
tampoco apoyó los presu-
puestos de ese mismo año.

Además, aprobó por unani-
midad el destino de la apor-
tación extraordinaria del 
fondo de Cooperación de la 
Diputació de València por im-
porte de 73.116,98 euros, el 
cual se destinará, entre otras 
partidas de gasto ordinario, 
a la ampliación del cemente-
rio, la mejora de la instalación 
del bar y cocina del campo de 
fútbol, a fiestas y a programas 
de fomento del empleo.

Todos los grupos políticos 
de la corporación agradecie-
ron a la Diputació las subven-
ciones recibidas, que desde el 
año 2015 se ven incrementa-
das año tras año.

Asimismo, se aprobó por 
unanimidad otra modifica-
ción presupuestaria con la 
que se destinarán 4.000 eu-
ros al colegio Mare de Déu del 
Pilar, correspondientes al so-

brante de la ayuda destinada 
al Xarxa Llibres. 

Otro de los órdenes del día 
que se aprobó por mayoría, 
con los votos a favor del gru-
po socialista y del PP y la abs-

tención de Compromís, fue-
ron las bases del concurso de 
Novela Gráfica de bonrepòs i 
Mirambell. Con esta acción el 
Consistorio pretende promo-
ver la creación literaria en el 
ámbito de la novela gráfica y 
fomentar la actividad artísti-
ca ligada al municipio.

También se aprobó por 
unanimidad las bases del 
‘Cheque bebé 2021’, unas 
ayudas con un doble objeti-
vo: ayudar a las familias en 
los gastos que supone la lle-
gada de un nuevo miembro 
a la unidad familiar y al co-
mercio local, puesto que el 
cheque se canjeará en los es-
tablecimientos adheridos a la 
campaña.
Por otro lado, Rosella Antolí 
Santolària, portavoz del gru-
po Compromís, presentó su 
renuncia al cargo de conceja-
la por motivos personales. La 
corporación municipal en su 
totalidad le agradeció el tra-
bajo desarrollado durante es-
tos 6 años.

bONREPòs I mIRAmbELL

Bonrepòs i Mirambell aprueba su 
cuenta general del ejercicio 2020
▶ rosella antolí, portavoz de compromís, presenta su renuncia al cargo de concejala 

la exalcaldesa presenta su renuncia. / EPDA

 n redacción | tAVERNEs
El Ayuntamiento de Tavernes 
blanques aprobó el jueves 30 
de septiembre, en su comité 
de dirección, el reparto de 
subvenciones a asociaciones 
y clubs deportivos referente 
a este año. 

fuentes municipales expli-
caron al respecto que “debi-
do a que llevamos un año y 
tres meses de pandemia, se 
ha tenido especial atención a 
la demanda de aquellas enti-
dades con sedes propias que 
han tenido que soportar los 
gastos de alquiler en contra-
posición a la falta de activi-
dad debido a las restriccio-
nes dictadas a lo largo del 
año”. 

La aportación extraordi-
naria que ha dedicido hacer 
el equipo de gobierno de es-

ta localidad consta de 6.250€ 
que han sido repartidos en-
tre las asociaciones con con-
trato de alquiler en vigor y en 
relación a su censo de asocia-
dos y asociadas.

Este año, tras la aprobación 
definitiva del Presupuesto 
Municipal, la cantidad total 
destinada son 66.500 euros 
de los cuales 21.450€ son pa-
ra clubs deportivos, 18.800€ 
para asociaciones de índole 
social, 16.300€ para asocia-
ciones culturales y 9.950€ pa-
ra asociaciones festeras.

En palabras de Mari Car-
men Marco, alcaldesa del 
municipio de Tavernes blan-
ques, “este año se realiza un 
esfuerzo para mantener vi-
vas las asociaciones con se-
des propias e impulsarlas en 
este momento post pandémi-
co”; ademásm, añade la pri-
mera edil, “este gasto engu-
lle una parte importante de 
los presupuestos de estas en-
tidades y queremos impulsar 
estas sedes como punto de 
encuentro vertebrador de la 
vida de nuestro pueblo”.

Tavernes refuerza las 
ayudas a entidades para 
mantener sus sedes

tAVERNEs bLANQuEs

▶ el consistorio 
estinan 6.250€ 
extraordinarios a las 
asociaciones locales 
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 n redacció | LA PObLA
L’Ajuntament de La Pobla de 
farnals ha realitzat recen-
tment diverses interven-
cions de neteja i posada a 
punt dels desaigües naturals 
del poble que desemboquen 
en les sèquies. Mitjançant 
maquinària pesada, s’han 
netejat els canyars per a que 
estes eixides naturals esti-
guen buidades en cas de for-

tes pluges.  A més, dins 
d’estes actuacions s’ha opti-
mitzat el sistema de drenatge 
del carrer bombers. “Encara 
que la problemàtica és més 
greu i solucionar-la depèn 
també d’altres administra-
cions públiques, pensem que 
esta intervenció ajudarà a 
suavitzar el problema”, ha ex-
plicat l’alcalde Enric Palanca. 
“L’aigua que ve de cotes més 

altes cap a eixe carrer no es-
tà ben canalitzada perquè no 
es va fer una bona previsió a 
l’hora de construir el polígon 
industrial i els habitatges, i 
açò cal estudiar-lo i solucio-
nar-lo conjuntament”, ha as-
segurat, i ha afirmat que, de 
moment, “es realitzen ac-
cions preventives, com esta, 
que confiem que siga eficient 
en cas de pluges torrencials”.

LA PObLA DE fARNALs

El Consistori intervé en els 
desaigües naturals del poble

 n redacció | LA PObLA
Aenor ha atorgat a la platja Po-
bla Marina de la Pobla de far-
n a l s  l a  c e r t i f i c a c i ó 
d’accessibilitat a la zona sud 
del litoral del municipi. Es 
tracta d’un reconeixement a 
la  t asc a real i tz ada per 
l’Ajuntament, a través de la re-
gidoria de Turisme, per tal 
d’oferir les millors prestacions 
possibles en l’emplaçament.

A les inversions habituals 
de manteniment realitzades a 
les dos platges de la localitat, 
abans de l’estiu es van incor-
porar com a novetat les ano-
menades ‘flexi-passarel·les’, 
un equipament que permet 
a les persones usuàries dels 
punts accessibles arribar fins 
a la vora de la mar amb més 
facilitat. Tanmateix, a la pla-
tja Pobla Marina s’ha ampliat 
l’espai d’ombratge per a les 
persones amb mobilitat reduï-
da i les seues acompanyants. 
L’any passat, també es van mi-
llorar les instal·lacions amb la 

col·locació d’un bany adaptat 
i uns vestidors. 

“Des que aconseguirem la 
desafecció del que abans co-
neixíem com la platja Sud 
de la bocana del port, totes 
les nostres accions han estat 
encaminades a posar l’espai 
a disposició del veïns i vi-

sitants amb les millors con-
dicions possibles, de cara a 
aconseguir la bandera bla-
va també per a este emplaça-
ment”, ha explicat Victoria 
Prieto, regidora de Turisme. 
“Estem cada vegada més prop 
d’aconseguir-ho. La certifica-
ció de l’accessibilitat d’Aenor, 

així com la consecució durant 
temporada estiva de les ban-
deres Qualitur i Q de Qualitat 
Turística, ens apropen cada 
vegada més al nostre objec-
tiu final, per seguir fent de la 
Pobla de farnals la millor des-
tinació turística possible”, ha 
afegit la regidora.

LA PObLA DE fARNALs

Aenor certifica l’accessibilitat a la 
platja Pobla Marina del municipi
▶ l’ajuntament de la pobla de farnals treballa per aconseguir la bandera blava 

Platja Pobla Marina de la Pobla de Farnals. / EPDA

 n redacció | LA PObLA
Els voluntaris i voluntàries de 
Protecció Civil de La Pobla de 
farnals i la regidoria de Segu-
retat Ciutadana han respost a 
la petició de l’Associació Na-
cional d’Agrupacions de Vo-
luntaris de Protecció Civil per 
a ajudar als efectius del cos 
que treballen en els munici-
pis més afectats pel volcà 
Cumbre Vieja en l’illa de La 
Palma (Los Llanos de Arida-
ne i El Paso), així com a la po-
blació afectada per l’erupció. 
En concret, es demanava 
l’enviament de material tèc-
nic per al correcte desenvo-

lupament de les tasques dels 
grups de Protecció Civil en 
l’illa (cascos, uniformes, llan-
ternes. . . ) ,  i  roba i  útils 
d’higiene per a la població 
afectada. 

Així, l’agrupació de La 
Pobla ha preparat dife-
rents elements de roba i 
útils d’higiene, que han si-
gut adquirits en comerços 
de la localitat. “A l’hora que 
col·laborem amb les perso-
nes afectades de La Palma re-
colzem el nostre comerç de 
proximitat”, ha explicat el re-
gidor de Seguretat Ciutadana, 
Sergio Cebrián. 

LA PObLA DE fARNALs

Protecció Civil envia 
material a La Palma

Material i roba per a la Palma. / EPDA

 nm. j. ros  | LA PObLA
L’Associació de Comerciants 
de La Pobla de farnals ha po-
sat en marxa la Campanya 
Sant Dionís 2021 amb motiu 
de la  celebrac ió  del  9 
d’Octubre, dia dels valencians. 
Esta campanya és una més de 
les accions de reactivació del 
xicotet comerç que es venen 
fent durant els últims anys  
per part d’esta entitat dedica-

da a la promoció del comerç 
local i de proximitat de forta 
implantació en el teixit social 
i productiu del poble. Segons 
van indicar, en esta campan-
ya “volem aprofitar tant la tor-
nada a la normalitat de l’espai 
públic com la celebració de la 
gran festa del valencians i vo-
lem que servisca d’agraïment 
a la clientel·la habitual dels co-
merços de proximitat”.

Aíxí, els comerços associats 
agraïran al fidelitat dels seus 
clients obsequiant-los amb 
les tradicionals fruïtes de 
Massapá de Sant Dionís per 
les compres realitzades des 
del 5 al 8 d’octubre. 

Han col·laborat en esta 
campanya la Unió Gremial, 
la Generalitat, la Diputació i◦ 
l’Ajuntament de La Pobla de 
farnals. 

LA PObLA DE fARNALs

El comerciants de La Pobla 
celebren Sant Dionís
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 n redacción | buRJAssOt
El Ayuntamiento de burjassot 
dispondrá de los terrenos que 
quedarán en desuso como 
consecuencia de las obras de 
soterramiento que se están 
ejecutando entre las estacio-
nes de metro de la red de Me-
trovalencia entre El Empalme 
y burjassot.  El Consistorio ha 
recibido esta cesión de parte 
de ferrrocarrils de la Genera-
litat Valenciana (fGV). Una ce-
sión que se ha formalizado es-
ta semana en una reunión 
mantenida entre el alcalde 
del municipio, Rafa García, y 
la directora gerente de fGV, 
Anaïs Menguzzato, en la sede 
de la empresa pública ubica-
da en València Sud, en la que 
además se han tratado otras 
cuestiones relativas al servi-
cio de metro que actualmen-
te se presta en el municipio.

La finalidad del Consistorio 
es convertir este tramo que 
ahora queda fuera de uso en 
una zona verde, una vez com-
pletadas las obras que se es-
tán realizando, unas obras 
que ejecutadas por parte de 

la Generalitat y con un presu-
puesto de 9,7 millones de eu-
ros, permitirán dar continui-
dad a la avenida burjassot de 
València hacia el núcleo urba-
no de burjassot. Con la pro-
puesta planteada esta semana 
se oficializa la cesión, a través 
de una concesión demanial, 
de este terreno por parte de 
fGV al Ayuntamiento de bur-
jassot que asumirá el acondi-
cionamiento del mismo como 
zona verde.

El alcalde de burjassot,  Ra-
fa García, ha destacado que 
“gracias al consenso alcanza-
do entre ferrocarrils de la Ge-
neneralitat y el Ayuntamien-
to de burjassot, los vecinos 
de la localidad contarán con 
un nuevo espacio verde, que 
mejorará la calidad de vida 
y nos ayudará a seguir avan-
zando en sostenibilidad”. Por 
su parte, la directora geren-
te de fGV, Anaïs Menguzza-
to, ha valorado este acuerdo 
como “una muestra más de 
la importancia del diálogo y 
la colaboración entre distin-
tas administraciones”.

FGV cede a Burjassot 
terrenos tras las obras 
de soterramiento

 n redacción | fOIOs
L’Ajuntament de foios ha 
obert la segona convocatòria 
de les ajudes econòmiques a 
persones autònomes i mi-
croempreses del Pla Resistir 
II, amb l’objectiu de conti-
nuar ajudant als sectors més 
afectats per la pandèmia de 
la COVID-19. 

Així, fins al pròxim 14 
d’octubre, les persones inte-
ressades podran presentar 
la sol·licitud, preferentment, 
a través de la seu electròni-
ca: https://foios.sedeelectro-
nica.es/

Esta nova convocatòria es-
tà oberta, solament, per als 
CNAE que no van ser inclo-
sos en la primera convoca-
tòria d’estes ajudes directes. 

Així, cada persona o mi-
croempresa sol·licitant rebrà 
un fix de 2.000 euros, que 

s’anirà complementant amb 
200 euros per cada treballa-
dor o treballadora fins a un 
màxim de 10.

Per al regidor de Comerç, 
Juanjo Civera, “estes ajudes, 
que formen part del pla de 
xoc de la Generalitat Valen-
ciana, comprometen a totes 
les administracions valencia-
nes, amb l’esperit de poder 
arribar a la gran majoria de 
persones autònomes i micro-
pimes greument afectades 
per la pandèmia”.

Tota la documentació re-
querida per a poder optar 
a esta segona convocatòria 
del Pla Resistir, així com els 
sectors inclosos en la convo-
catòria del Pla Resistir II de 
foios es podran consultar a 
través de la pàgina web del 
Consistori. 

A més, es podrà contactar 
amb el departament A.O.D.L. 
a través del correu electrònic 
adl@foios.es o telefonant al 
números 961 491 501 (Ext. 3) 
per a resoldre qualsevol dub-
te, segons indicaren fonts 
municipals.

fOIOs

Foios obri el termini 
per a les ajudes del 
Pla Resistir II
▶ es poden presentar 
les sol·licituds fins el 
pròxim 14 d’octubre

 n redacción | PuçOL
El concejal de Vox de Puçol 
se abstuvo en el pleno en el 
que se aprobó cambiar el 
nombre de la Plaça del País 
Valencià por la Plaça de la 
Comunitat Valenciana. 

En el último pleno del 
Ayuntamiento de Puçol, en 
la comarca de l’Horta Nord, 
se llevaba una propuesta 
del equipo de gobierno para 
cambiar el nombre de Plaça 

del País Valencià por Plaça 
de la Comunitat Valenciana, 
‘’adaptando la nomenclatu-
ra de dicha plaza a la deno-
minación oficial de nuestro 
Estatuto de Autonomía’’, han 
explicado fuentes municipa-
les. El concejal de Vox obli-
gó con su abstención a que 
la alcaldesa popular utiliza-
ra su voto de calidad. Socia-
litas y Compromís votaron 
en contra.

El edil de Vox se abstiene 
en el cambio de nombre de 
la plaça del País Valencià

PuçOL

 n redacción | ALfARA
L’Ajuntament d’Alfara del Pa-
triarca ha posat en marxa una 
campanya de control dels 
gats urbans i voluntariat de 
les colònies felines. Els volun-
taris rebran formació especí-
fica i un carnet que els acredi-
te com a tal. A més es demana 

la col·laboració del veïnat per 
a la donació de mantes, men-
jar, joguets, i tota classe de 
material que puguen necessi-
tar estos animals. Les perso-
nes interessades a ser volun-
taris poden enviar un correu 
a desenvolupament@alfara-
delpatriarca.es

Inicien una campanya de 
control de gats urbans

ALfARA DEL PAtRIARCA

buRJAssOt
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 n redacción | bONREPòs
El Ayuntamiento de bonre-
pòs i Mirambell, junto a las 
distintas asociaciones del 
municipio, ha programado 
un sinfín de actividades para 
todos los públicos con moti-
vo de sus fiestas Mayores en 
honor a la Virgen del Pilar, 
que se desarrollarán hasta el 
13 de octubre.

Desde el Consistorio se ha 
trabajado incansablemente 
para poder ofrecer actos pa-
ra todas las edades y de dife-
rentes temáticas en las que 
prima la diversión y la segu-
ridad de los vecinos y vecinas 
de la localidad.

Como ha indicado la pro-
pia alcaldesa y concejala de 
fiestas, Raquel Ramiro, “es 
un programa realizado con 
la ilusión y las ganas de vol-
ver a vernos y de juntarnos, 
aunque con precaución”. “A 
pesar de que tendremos que 
esperar un año más para ce-
lebrar como tocan nuestras 
fiestas, no tenemos que de-
jar de vivir y disfrutar dentro 

de esta nueva normalidad en 
la cual nos encontramos”, ha 
explicado Ramiro. 

Por ello, este año se cele-
brarán actos tan tradiciona-
les y esperados como las cal-
deras o la xocolatà. Además, 
se podrá disfrutar de orques-
tas y grupos musicales y se 
realizará una carrera popular 
para los niños y niñas del mu-
nicipio. Así bien, al finalizar la 
carrera, tendrá lugar un acto 
de agradecimiento al perso-
nal de servicios esenciales, 
Policía Local, Protección Ci-
vil y víctimas del Covid.

La alcaldesa ha agradecido 
la colaboración de todas las 
personas, asociaciones, co-
mercios, empresas, etc. que 
año tras año se vuelcan con 
la concejalía de fiestas. Como 
no, en un año como este, tam-
bién ha destacado la impres-
cindible labor de Protección 
Civil, la Policía Local y el per-
sonal de mantenimiento y de 
limpieza del Ayuntamiento 
para garantizar que esta pro-
gramación sea un éxito. Des-
de el Ayuntamiento se anima 
a las vecinas y vecinos a dis-
frutar de las actividades.

bONREPòs I mIRAmbELL

Bonrepòs i Mirambell 
celebra sus Fiestas Mayores 
en honor a la Virgen del Pilar

 n redacción | ALmàssERA
El teixit empresarial d’una 
població com la d’Almàssera, 
al cor de l’Horta Nord, ha de 
ser esperonat en temps com 
els  ac tu als ,  qu an hem 
d’afrontar reptes globals com 
l’emergència sanitària o cli-
màtica o, fins i tot, un canvi 
de model energètic, com tam-
bé reptes més locals com fer 
del nostre teixit empresarial 
un referent de sostenibilitat, 
d’innovació, de digitalització, 
de responsabilitat social.

“Volem atraure nous em-
prenedors, noves idees de ne-
goci, que se sumen a les que 
ja hi són entre nosaltres, que 
siguen dinàmiques, creati-
ves, que sumen la moderni-
tat amb la tradició, l’horta i 
el món de les xarxes socials”, 
explica Joan-Carles Jover, re-
gidor de Promoció Econòmi-
ca Sostenible de l’Ajuntament 
d’Almàssera. Este és el mo-
tiu que els ha impulsat a 
plantejar un concurs d’idees 
adreçat a persones de qualse-
vol edat, amb esperit creatiu, 

que busquen formalitzar la 
seua idea de negoci i dur-la 
a terme amb tota la il·lusió i 
espenta.

Des de la federación de 
Clubes de Emprendimien-
to, al costat de l’Ajuntament 
d’Almàssera, organitza aquest 
concurs dotat fins a 5.000 eu-
ros i on la inscripció cal fer-la 
en www.federacioncde.com/
concurso  i es prolongarà fins 
esgotar-se les places dispo-
nibles.

Després de la presentació 
del Programa el 30 de set-
embre al centre de cultura 
d’Almàssera, es té previst un 
taller informatiu, el pròxim 
23 d’octubre a la plaça Ma-
jor de la localitat, on es po-
sarà a disposició de tots els i 
les interessades les avantat-
ges d’aquest programa.Així, 
el concurs arribarà al 13 de 
novembre amb els semifina-
listes quan es realitzarà un ac-
te de presentació pública dels 
Projectes d’Emprenedoria 
presentats a les instal·lacions 
del Museu de l’Horta. La fi-
nal, amb l’entrega dels pre-
mis, serà el dissabte 4 de des-
embre en una gala al Centre 
Cultural Municipal de la lo-
calitat, obert a tot el públic.

Com indica el regidor Jo-
ver: “Resulta una gran opor-
tunitat a tots els i les em-
prenedors que vulguen 
treballar en conéixer la via-
bilitat de la seua idea, ajudat 
per un equip de tècnics que 
l’acompanyaran durant el tra-
jecte”.

ALmàssERA

Almàssera impulsa la creació 
d’un Programa de l’Emprenedoria
▶ organitzen un concurs d’idees per a persones que tinguen un negoci en ment

imagen de archivo de las fiestas. / EPDA

El concurs està 
dotat en fins a 
5.000 euros i 
els interessats 
es podran 
inscriure 
fins que hi 
haja places 
disponibles

*
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D
esprés de dos ar-
ticles escrits i pu-
blicats, caldrà que 
faça referència als 

arxius municipals de Rafel-
bunyol, que són la base de les 
dates de les quals he fet ús 
per a escriure’ls. L’actual ar-
xiu municipal es va posar en 
marxa el dia 8 de setembre de 
1936, després de destruir-se 
l’anterior, i a hores d’ara enca-
ra estem com estàvem.  

L’ARXIu HIstòRIC
El dimarts 8 de setembre de 
1936, en entrar el secretari 
de l’Ajuntament al seu des-
patx, es va trobar els arma-
ris forçats, la caixa forta bui-
da i violentada, i no quedava 
del mobiliari més que les llàn-
ties que hi havia al sostre. Tot 
seguit, en entrevistar-se amb 
l’alcalde, francisco Garcia Ló-
pez, aquest li va manifestar: 
“El diumenge de matí fou as-
saltat l’Ajuntament per gent 
armada desconeguda, tira-
ren al carrer la documentació, 
efectes i mobiliari, als quals 
pegaren foc, i només es van 
poder salvar l’Enciclopèdia 
Espasa, la màquina d’escriure 
i les cadires”. Eixe fatídic dia 
l’Ajuntament va perdre tots 
el arxius, tots els expedients 
i tota la documentació mu-
nicipal.

L’escamot armat al qual ens 
hem referit estava format per 
anarquistes incontrolats que 
van sembrar el terror, a la re-
reguarda republicana, fins 
als darrers dies de 1936. Tot 
i que no ho recullen les actes 

municipals en la nit del 6 de 
setembre de 1936 van ser se-
grestades i posteriorment as-
sassinades  trenta-nou perso-
nes de la nostra població. 

EL NOu ARXIu
Però eixe mateix dimarts 
dia 8 el secretari va obrir un 
nou llibre d’actes en el qual 

es va incloure una diligèn-
cia referint tot el que havia 
passat el dia 6 i un decret de 
l’Alcaldia que deia: “Donades 
les circumstàncies del mo-
ment revolucionari i de llui-
ta contra el feixisme, el Comi-
tè Executiu del front Popular 
de Rafelbunyol es fa càrrec 
del manteniment de l’ordre 

com a única autoritat, se sus-
penen les decisions munici-
pals sense prejudici que per 
aquesta Alcaldia, assistida 
pel secretari, es represente a 
l’Ajuntament prenent aquells 
acords que pel seu caràcter 
peculiar siguen de l’exclusiva 
competència de l’Ajuntament 
o de les respectives comissio-

nes municipals, alçant acta o 
expedint la certificació. Així 
ho disposa l’alcalde francis-
co García López”. Aquest és 
l’inici del nou arxiu munici-
pal de Rafelbunyol. 

Aquest llibre d’actes de 100 
pàgines i unes poques més 
d’un segon llibre són el lle-
gat que van deixar els dos go-
verns municipals de la Repú-
blica, perquè el 29 de març de 
1939 es va escriure en el segon 
llibre d’actes una diligència 
en la qual s’afirma “que fins 
a la data feliç del dia de hui, 
en la qual en aquest poble ha 
mort per a sempre el règim 
roig-marxista, no s’han cele-
brat sessions. Rafelbunyol, 29 
de març de 1939, tercer any 
triomfal”. Així, precedit d’una 
creu en aspes que contenia la 
inscripció RIP, es va iniciar el 
període en el qual la primera 
Comissió Gestora Municipal 
franquista, encapçalada per 
José Iborra, va començar a fer 
constar en el llibre d’actes els 
seues acords i certificacions. 

L’ARXIu DEL CRONIstA
La primera referència que es 
fa del cronista oficial de Rafe-
lbunyol Salvador Garcia Llo-
pis als arxius municipals és 
en l’acta del Ple del 20 de des-
embre de 1955, en la qual es 
va aprovar l’escut heràldic de 
Rafelbunyol, del qual haurem 
de parlar en una altra ocasió, 
i també en les actes munici-
pals de principis dels setanta, 
en les quals es fan públiques 
les subvencions que rebia Sal-
vador Garcia pel seu treball 
com a cronista de Rafelbun-
yol; per exemple, l’any 1970 la 
subvenció va ser de 700 pes-
setes anuals. Salvador Garcia 
va escriure una gran quantitat 
d’articles històrics en els lli-
bres de festes de Rafelbunyol, 
va fer infinitat de fotografies i 
va posar en marxa investiga-
cions que ara per ara estan en 
mans dels seus hereus.

Entre unes coses i altres, 
Rafelbunyol té un arxiu me-
nut, insignificant i antiquat. 
Cap corporació municipal 
ha fet els esforços necessa-
ris per a crear un veritable 
arxiu municipal que, a més 
d’estar format per totes les ac-
tes dels òrgans col•legiats de 
l’Ajuntament i els distints pro-
jectes i plànols de les infraes-
tructures i els edificis muni-
cipals, hauria de contindre 
l’arxiu de Salvador Garcia, 
les aportacions que veïnes i 
veïns puguen fer mitjançant 
tesis, tesines, treballs de fi de 
carrera...

Sota el meu punt de vista, i 
pense que sota el de la majo-
ria de persones que esteu lle-
gint aquest article, cal posar 
en marxa la creació d’un mo-
dern arxiu municipal, i per 
tal de fer-ho possible, caldrà, 
si més no:

1. Digitalitzar i classificar 
tota la documentació muni-
cipal.

2. Posar-se d’acord amb els 
hereus de Salvador Garcia per 
a digitalitzar, ordenar i classi-
ficar el seu arxiu, de manera 
que quedaria a disposició dels 
seus hereus la documentació 
original.

3. Oferir a les veïnes i veïns 
la possibilitat d’enquadernar 
i digitalitzar el seus treballs 
universitaris.

4. Una vegada digitalitzat 
l’arxiu municipal, posar-lo a 
disposició de la ciutadania en 
el lloc que li pertoca: la biblio-
teca Municipal. 

5. I totes aquelles altres 
mesures necessàries per a la 
consecució d’allò proposat i 
que la meua ignorància no 
em permet posar negre so-
bre blanc.

Vaja des d’ací el meu agraï-
ment a la corporació munici-
pal de Rafelbunyol i a les fun-
cionàries i funcionaris que 
han fet possible el meu tre-
ball.

Fotomuntatge de Marina Mollà. 

RAfELbuNyOL

Enric Carbonell

VEí DE RAfELbUNYOL

El no arxiu municipal de Rafelbunyol
▶ l’actual es va posar el marxa el dia 8 de setembre de 1936, desprÉs de destruir-se l’anterior, i a Hores d’ara encara estem com estàvem
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 n redacción | PAtERNA
Con motivo de la celebración 
del 9 d’octubre, el Ayunta-
miento de Paterna ha progra-
mado toda una serie de actos 
ajustados a la normativa vi-
gente anticovid para conme-
morar tan señalada fecha. 

La agenda arrancó el jue-
ves, 7 de octubre, en el Gran 
Teatro Antonio ferrandis con 
el Acto Institucional de entre-
ga de Insignias de Oro de la 
Villa, el más importante re-
conocimiento que otorga la 
ciudad y que este año distin-
gue al Levante U.D., la Real 
Cofradía del Santísimo Cristo 
de la fe y San Vicente ferrer, 
al ex presidente del Centro 
Musical Paternense, Vicen-
te Agustí y a Maruja Morales, 
Presidenta de la Asociación 
de Vecinos de La Coma.

El viernes, 8 de octubre, 
a las 19.30 horas en la plaza 
del Pueblo habrá una Dan-
sà interpretada por el grupo 
Xafarnat acompañados por 
la Colla Gatzara.  Ese mismo 
día, a las 23 horas, se celebra-

rá una Cordà especial en el 
cohetódromo, que reciente-
mente ha pasado las prue-
bas de comprobación de las 
actuaciones realizadas en él 
para mejorar la resistencia y 
estabilidad de esta estructu-

ra metálica. El mismo día 9 
d’octubre, se celebrará a las 
12 horas la tradicional Proce-
sión Cívica, y por la tarde, a 
las 19 horas, la federación In-
tercomparsas llevará a cabo 
la Entraeta de Moros y Cris-

tianos y el Acto de Entrega 
de Paterna al Rey Jaume I, a 
la que seguirá una cena en 
el CEIP Clara Campoamor y 
una mascletà nocturna que 
se disparará en el Parc Cen-
tral a las 23 horas a cargo de 

la Asociación de Pirotécnicos 
de la Comunidad Valenciana 
(PIROVAL).

El domingo, 10 de octubre 
se realizará la Ofrenda a los 
Patrones en la Iglesia de San 
Pedro Apóstol, tras la cual, a 
las 14 horas, la federación In-
tercomparsas organizará una 
comida popular de arròs amb 
fessols i naps.

Por la tarde, a partir de las 
21 horas, tendrán lugar en 
el Cohetódromo las tiradas 
Querubín organizada por fe-
deració Interpenyes, Infantil 
organizada por Interpenyes 
junto con el Consell Sectorial 
de la Cordà y Juvenil organi-
zada por el Consell Sectorial 
de la Cordà y a las 00:00 ho-
ras la tirada de Interpenyes 

Los actos llegarán a su fin 
con la mascletà manual noc-
turna del lunes, 11 de octubre 
en el Parc Central de la locali-
dad y la tirada tradicional de 
Interpenyes y con la mascle-
tà manual infantil que se ce-
lebrará el día 12 de octubre a 
las 12 horas.

fIEstAs

▶ todos los actos estarán sujetos a los protocolos anticovid vigentes para garantizar la seguridad

imagen de archivo de la conmemoración del 9 d’Octubre en Paterna. / EPDA

Cordà, Moros y Cristianos y Procesión 
Cívica, entre los actos del 9 d’Octubre 

 n redacción | PAtERNA
Paterna ya tiene nuevas falle-
ras Mayores desde que ahce 
unos días se realizara el acto 
en el que Natalia Martínez y 
Arantxa Giménez fueron ele-
gidas como las máximas re-
presentantes de las fallas de 
Paterna para el ejercicio 2021-
2022. 

 Natalia Martínez barea, 
nueva fallera Mayor de Pater-
na, pertenece a la falla Cam-
pamento, y estará acompa-
ñada durante su reinado por 
Alba Espada y Elena María 
López, las dos integrantes de 
su Corte de Honor.

 Por su parte, Arantxa Gi-
ménez Gasca, nueva falle-
ra Mayor Infantil de Paterna, 
pertenece a la falla Puerta 
del Sol – La Canyada, y su cor-
te estará formada por las ni-
ñas Enma Salinas, Neus Sixto, 
Marianela de la Cruz, Lucía 
Puentes, Claudia Oliver, zai-
ra flores, Shaila Ojer y Ale-
jandra Sevillano.

El emotivo evento tuvo lu-
gar en la Ciudad Deportiva 
Municipal y contó, como es 
habitual, con representantes 
de todas las comisiones falle-
ras de la ciudad, así con el al-
calde de Paterna, Juan Anto-
nio Sagredo, la concejala de 
Turismo, Cultura y fuego, Te-

resa Espinosa, y con miem-
bros de Junta Local fallera, 
encabezados por su presi-
denta, Amparo Giménez. El 
acto, sujeto a los protocolos 
anticovid, sirvió también pa-
ra despedir a las falleras Ma-
yores salientes, Yaiza Villalón 
y María Gimeno.

fIEstAs

Natalia Martínez y Arantxa 
Giménez, nuevas falleras Mayores

las nuevas Falleras Mayores con sagredo y Giménez. / EPDA

 n redacción | PAtERNA
Un total de 47 estudiantes de 
Paterna que cursan estudios 
fuera de la ciudad se han be-
neficiado de la nueva línea de 
ayudas al transporte que ha 
impulsado este año el equipo 
de gobierno socialista para 
fomentar el uso de los medios 
de transporte públicos sub-
vencionando, con ayudas de 
hasta 270€, el gasto derivado 
de sus desplazamientos.

Así lo ha anunciado el con-
cejal de Educación y Aten-
ción a la Infancia, David for-
tea al mismo tiempo que ha 
explicado que “durante es-
ta semana el consistorio está 
completando el pago de estas 
ayudas universales aplicables 
a cualquier medio de trans-
porte público, desde metro y 
autobús hasta tranvía o tren”. 

Los beneficiarios han sido 
los/as estudiantes empadro-
nados en Paterna que estu-
vieran matriculados/das du-
rante el curso escolar 20/21  

en  Enseñanzas Universita-
rias, incluyendo exclusiva-
mente cursos de Grado o 
Máster oficiales, enseñanzas 
de formación Profesional de 
Grado Superior, Enseñanzas 
Profesionales de Artes Plásti-
cas y Diseño, Enseñanzas De-
portivas de grado superior y 

Enseñanzas artísticas supe-
riores. fortea ha destacado 
que “desde el ejecutivo socia-
lista apostamos por revalidar 
para el curso actual esta línea 
de ayudas con el objetivo de 
seguir apoyando a las fami-
lias y fomentando el uso de 
transportes más sostenibles”.

AyuDAs

Un total de 47 estudiantes reciben 
ayudas por desplazarse fuera

línea de autobús de Paterna a Valencia. / EPDA

tRANsPARENCIA

Diseñan el I Plan 
de Acción de 
Gobierno Abierto

 n redacción | PAtERNA
Paterna celebró la primera 
Mesa de Especialistas que for-
ma parte del I Plan de Acción 
de Gobierno Abierto de la 
ciudad 2022 – 2025 que está 
diseñando el Ayuntamiento y 
cuyas propuestas y conclu-
siones se recogerán en un do-
cumento que permitirán 
avanzar en esta iniciativa pa-
ra conseguir que Paterna sea 
una ciudad pionera en Parti-
cipación y Transparencia.

El encuentro, que tuvo lu-
gar en la sala Josep Herrero 
i García ‘Jeroni’ del Gran Tea-
tro Antonio ferrandis, reu-
nió a importantes expertos 
en diversas materias como 
Derecho Constitucional, Hu-
manidades o Participación 
Ciudadana. El objetivo de es-
ta actuación, dinamizada por 
la consultora social EQUÀLI-
TAT, participació i igualtat, 
es el de, en base a los cono-
cimientos y experiencia de 
los participantes, seguir avan-
zando en el Plan de Acción de 
Gobierno Abierto de Paterna.

En este sentido, la conceja-
la de Participación Ciudada-
na, Paqui Periche, ha dicho 
que “desde el Ayuntamiento 
seguimos trabajando por im-
pulsar un modelo de gestión 
pública más participativo”. 
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E
n la capitulación de 
la ciudad de Valen-
cia que se firmó el día 
28 de septiembre de 

1238, en Ruzafa, momento en 
el que zayyan debió entregar 
la llave árabe a Jaime I, estaba 
presente, entre los nobles que 
juraban el pacto con el rey mu-
sulmán, berenger de Entença. 

Y éste mismo fue enviado 
por Jaime I al monasterio de 
El Puig para depositarla ante 
la Virgen que tanto había ayu-
dado en la conquista de Valen-
cia (f. boyl, N.S. del Puche, p. 
102). Transcurrieron los siglos 
y la tradición pictórica y escul-
tórica mantuvieron el recuer-
do pero la llave árabe se ha-
bía perdido.

La gran sorpresa llegó cuan-
do en 1958 don José María Ma-

yans, conde de Trigona, en-
tregó al Ayuntamiento de 
Valencia la llave árabe de la 
ciudad, para depositarla en su 
Archivo Municipal. Al justifi-
car por qué la poseía su fami-
lia relató que la Guerra de Su-

cesión “cuyo frente se había 
estabilizado en la zona com-
prendida entre Tortosa y Va-
lencia, puso en peligro todos 
los tesoros y reliquias históri-
cas. Sucedía esto al nacimien-
to del siglo XVIII. 

Como los Mayans, aunque 
descendientes de Oliva tenían 
en el Puig propiedades y eran 
familia de prestigio y amor a la 
tradición, como guarda segu-
ra les fue confiada esta llave.

El padre de Gregorio Ma-
yans Siscar debió guardar la 
reliquia. Entonces tenía nues-
tro erudito y político tres o 
cuatro años de edad. 

Cuando la despierta curiosi-
dad del muchacho pudo valo-

rar la reliquia, fue incorporada 
al tesoro de tradición familiar. 
De padres a hijos, durante sie-
te generaciones, hasta llegar a 
mí, dos siglos y medio, ha es-
tado esta llave en manos de 
la familia Mayans” (Siete ge-
neraciones del apellido Ma-
yans guardaron la llave árabe 
de Valencia”, Levante EMV, 17 
de mayo de 1958).

LLAVE ORIgINAL
Hoy día tenemos la posibili-
dad de contemplar la llave 
original en el Museo Históri-
co Municipal de Valencia, si-
tuado en el interior del Ayun-
tamiento. También podemos 
disfrutar de la copia facsímil 
ubicada en el camarín del 
monasterio de El Puig de San-
ta María.

La historia de esta llave 
árabe nos permite compren-
der mejor nuestra identidad, 
nos aleja de falsas concepcio-
nes cerradas de la valencia-
nidad, y nos prepara para el 
interculturalismo y para una 
verdadera democracia multi-
cultural en este milenio. Ade-
más, nos hace conscientes de 
que hemos llegado a ser lo 
que somos gracias a ese hilo 
conductor que va más allá de 
Jaime I y se adentra en la his-
toria de los musulmanes va-
lencianos. 

Tolerancia comprensiva 
desde el conocimiento histó-
rico-cultural.

¿Acaso se puede pedir algo 
más valioso en el 9 d’ Octu-
bre, día en el que debemos re-
flexionar sobre nuestra per-
sonalidad histórica?

HIstORIA

El misterio de la llave árabe de 
Valencia que Zayyan entregó a Jaime I
▶ el 9 d’ octubre debe ser un día en el que debemos reflexionar sobre nuestra personalidad Histórica

Medallón pintado por José Vergara en 1780, en el que describe la entrega de la llave árabe de Valencia a Jaime i. / EPDA

Julio badenes

CRONISTA OfICIAL DE EL 
PUIG DE SANTA MARIA
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 nm .j. ros | EL PuIg
Com és tradició, El Puig de 
Santa Maria celebrarà amb 
diferents actes la festivitat 
dels valencians d’este dissa-
bte 9 d’Octubre. Ho farà amb 
música i activitats per als 
més menuts que serviran 
per a recordar una jornada 
amb un significat especial en 
esta localitat de l’Horta Nord.

La programació prepara-
da per l’Ajuntament del Puig 
donarà començament a les 
10.45 hores, en la plaça de 
l’Ajuntament, on tindrà lloc 
un espectacle de folklore 
valencià amb l’actuació de 
les Escoles de Dansa, Cant 
d’Estil, Corda i Pua i Tabal i 
Dolçaina. A la conclusió de 
l’espectacle, es durà a ter-
me un sorteig de sis ‘moca-
doraes’.

Els més menuts seran 
els protagonistes de les se-
güents activitats, una Gran 
Globotà que començarà a 
les 11.30 hores per, a conti-

nuació, poder gaudir amb 
l’actuació del conegut grup 
Ramonets en la mateixa 
plaça de l’Ajuntament.

La programació dissen-
yada per a la commemora-
ció d’este dia de festa per 
als valencians i valencia-

nes continuarà a la nit del 
dissabte 9 d’Octubre amb 
l’actuació de l’orquestra La 
Pato amb el seu especta-
cle ‘Trau la llengua’. En esta 
ocasió, l’escenari triat serà 
l’esplanada Pari félix Rama-
jo de la població.

EL PuIg DE sANtA mARIA

El Puig celebra el dia dels 
valencians amb música i 
activitats per als menuts

Monasterio del Puig de santa Maria. / EPDA

 n redacción | musEROs
Todo aquel que quiera acer-
carse al municipio de Muse-
ros a lo largo del mes de oc-
tubre tendrá la oportunidad 
de conocer de primera ma-
no gran parte de la obra del 
reputado artista Adrià Gar-
cía Civera. La Casa de la Cul-
tura acoge hasta el 31 de oc-
tubre la exposición ‘Creant 
des del silenci’, organizada 
por la Diputació de València 
junto al Ayuntamiento de 
Museros, en la que se mues-
tran las esculturas y dibujos 
del artista local.

El visitante a la exposición 
se encontrará sobre todo 
con las obras que pertene-
cen al periodo de formación 
del escultor, durante el cual 
Adriá entregó a la corpora-
ción provincial esculturas y 
dibujos en los que ya se apre-
cia la valía de su trabajo. La 
muestra se completa con 

cuatro esculturas propie-
dad del Ayuntamiento per-
tenecientes a la plenitud de 
su obra.

Adrià García Civera, naci-
do en Museros en 1948, fue 
uno de los numerosos artis-
tas becados por la Diputa-
ción con el fin de fomentar 
sus estudios de arte en las 
principales escuelas euro-
peas. Esta ayuda fue clave en 
su formación, ya que le per-
mitió viajar durante los años 
70 a ciudades como Vallado-
lid, Madrid, barcelona, Pa-

rís, Roma y Carrara, donde 
terminó de consolidarse co-
mo escultor, exponiendo sus 
obras en diversos museos.

A su vuelta a Valencia, su 
carrera vuelve a vincularse a 
la Diputación ya que comien-
za a dar clase en el Institut 
Valencià d’Audiofonologia 
(IVAf), en el que ya había si-
do alumno, como profesor 
de Dibujo y modelado. Más 
tarde llegará a ser subdirec-
tor de este centro referente 
en la educación de personas 
con dificultades auditivas.

musEROs

Museros acoge una exposición 
del artista local Adrià García

el artista local con el presidente de la Diputación. / EPDA

▶ la muestra ‘creant des 
del silenci’ puede visitarse 
Hasta el 31 de octubre en 
la casa de la cultura
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 n redacció | ALbORAIA
L’Ajuntament d’Alboraia re-
trà homenatge a tots els 
col·lectius, veïnes i veïns del 
municipi pel gran esforç re-
alitzat de manera solidària 
en afrontar la pandèmia del 
coronavirus en el seu tradi-
cional acte del 9 d’octubre. 
D ’ e s t a  m a n e r a , 
l’esdeveniment de premis 
torna a dur-se a terme amb 

la seua 12a edició després 
d’absentar-se en 2020 per a 
garantir la seguretat dels 
veïns i veïnes.

L’A u d i t o r i  M u n i c i -
pal d’esta població de 
l ’Hor t a  Nord acol l i rà 
l’esdeveniment a les 11.00 
hores del  dissabte,  9 
d’octubre. Allí es donaran 
cita una representació de 
cadascun dels sectors impli-

cats, als quals el Consistori 
ja va agrair la seua actuació 
en l’última edició del periò-
dic municipal. Empreses 
grans i xicotetes, comerç 
i hostaleria local, associa-
cions, clubs esportius, agri-
cultors i agricultores, ONGs, 
veïns i veïnes i altres agents 
de la societat alboraiera es 
reuniran en l’acte homenat-
ge a tota Alboraia.

L’esdeveniment de la 
12a edició dels premis 9 
d’Octubre serà presentada 
per una parella de profes-
sionals de la comunicació, 
que amenitzaran la jorna-
da amb humor, música en 
directe i altres sorpreses 
per a rendir un homenatge 
optimista. En esta línia fun-
ciona la imatge del cartell 
d’enguany, composta per 

pinzellades despreocupa-
des i acolorides que convi-
den a albirar el futur en po-
sitiu al cap d’un any i mig 
d’incertesa.

Des de la seua posada en 
marxa l’any 2009, els pre-
mis 9 d’octubre d’Alboraia 
han reconegut la labor que 
realitzen diversos veïns, 
veïnes, clubs, associacions 
i empreses del municipi i 

ALbORAIA

Alboraia homenatja a tot el municipi 
per la seua fortalesa en la pandèmia

que donen testimoniatge 
dels valors que són senyal 
d’identitat tant de la locali-
tat d’Alboraia com de la Co-
munitat Valenciana.

fins ara, s’han entregat 
un total de 87 guardons en 
categories tan variades com 
mèrit esportiu, convivèn-
cia, arts escèniques, horta 
i tradició, dona i igualtat, 
educació musical, cultura, 
ciència, joves emprenedors, 
artesania valenciana, entre 
moltíssimes altres. 

Poden consultar-se les 
persones premiades en 
cada edició en la pàgina 
web oficial de l’Ajuntament 
d’Alboraia.

 n redacció | mONCADA
L’Ajuntament de Moncada ha 
preparat una programació es-
pecial amb motiu de la cele-
bració del 9 d’Octubre, Dia de 
la Comunitat Valenciana. Del 
8 al 10 d’octubre, els veïns i veï-
nes gaudiran de diverses acti-
vitats per a tots els públics en 
diferents espais públics.

Els actes començaran el 
divendres 8 d’octubre a les 
18 hores. El Mercat Vell serà 
l’escenari d’un acte institucio-
nal d’homenatge a les forces i 
cossos de seguretat (Guàrdia 
Civil, Policia Militar i Policia 
Local), així com als voluntaris 
i voluntàries de Protecció Ci-
vil, com a reconeixement a la 
seua “solidaritat, implicació i 
responsabilitat front a la pan-
dèmia de la Covid-19”, tal i com 
ha expressat l’alcaldessa de la 
localitat, Amparo Orts. “farem 
entrega de condecoracions a 
totes aquestes unitats, que 
han vetllat i treballat de va-

lent per a mantenir l’ordre i el 
benestar en la nostra ciutat, 
davant una situació tan com-
plicada com la que hem vis-
cut en aquestos últims mesos”, 
ha explicat, i ha afegit que 
l’agraïment de l’Ajuntament 
“és el de tots els moncadins 
i moncadines, que de segur 
valoren l’esforç extra que ha 
comportat la pandèmia per a 
aquestos professionals”.

El mateix dia, a las 19 hores, 
s’inaugurarà en l’avinguda de 
la Mediterrània un Mercat Me-
dieval, que estarà obert fins 

al diumenge dia 10. Així, dife-
rents llocs de productes tradi-
cionals, música i animació do-
naran vida a l’avinguda durant 
tot el cap de setmana. A més, 
la plaça de Sant Jaume aco-
llirà el divendres a les 23 ho-
res l’espectacle musical “Acro-
batic Dance”.

El dissabte continuarà el 
Mercat Medieval i a les 22 ho-
res de la nit tindrà lloc un ma-
croespectacle pirotècnic so-
ta el títol ‘Torna la llum’, en 
l’avinguda Daniel Comboni 
( junt a l’Ermita de Santa bàr-
bara). Els actes finalitzaran el 
diumenge amb l’ultima jorna-
da del Mercat Medieval.

“Volem que tots els veïns i 
veïnes isquen este cap de set-
mana al carrer a gaudir de to-
ta la programació que hem 
preparat, perquè és moment 
de retrobar-nos amb la nos-
tra cultura i els nostres arrels, 
amb responsabilitat i civisme”, 
ha assegurat l’alcaldessa. “La 
festa de tots els valencians i va-
lencianes és un moment per-
fecte per a recuperar els ànims 
i començar eixa anhelada no-
va normalitat que, tots a una, 
sabrem respectar”, ha conclòs 
la responsable municipal.

mONCADA

Moncada celebrarà un Mercat 
Medieval pel 9 d’Octubre
▶ tambÉ Homenatjarà 
a les forces i cossos de 
seguretat i a protecció 
civil per la pandèmia

El mercat Vell 
serà l’escenari 
de l’acte 
institucional 
d’homenatge 
per la 
implicació dels 
protagonistes 
en la crisis 
sanitària

*


